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اقتصادی

معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت مهمترین اولویت کاری وزارت 
نفت در سال 96 را تلاش برای امضای 10 قرارداد به منظور توسعه میدان های نفت 

و گاز و افزایش ضریب بازیافت نفت عنوان کرد . 
حبیب الله بیطرف با اشاره به آیین گشایش سومین کنگره راهبردی نفت و نیرو 
و مباحث مطرح شده در این رویداد، افزون بر مباحث مطرح شده در مجموعه 
نشست های این رویداد، اهداف و رویکردهای راهبردی و کلان وزارت نفت را تشریح 

کرد.
وی مهمترین اولویت کاری وزارت نفت در سال 96 را تلاش برای امضای 10 
قرارداد به منظور توسعه میدان های نفت و گاز و افزایش ضریب بازیافت نفت عنوان 
کرد و افزود: مذاکرات با شرکت های صاحب صلاحیت داخلی و خارجی برای 
توسعه میدان های نفتی پیشرفت مناسبی دارد.معاون امور مهندسی، پژوهش و 
فناوری وزیر نفت افزود: اقدام مهم دیگری که امسال وزرات نفت و شرکت ملی 
نفت به موازات امضای قراردادهای بین المللی در حال دنبال کردن آن هستند، 
تعریف و ارائه طرح های کوچک سرمایه گذاری در زمینه نگهداشت و افزایش تولید 
از میدان های در حال تولید است.بیطرف ادامه داد: طول دوره اجرای این پروژه ها 
حداکثر 2 سال و بیشتر شامل تعمیر و ترمیم چاه ها و رفع تنگناها و مشکلات 

تاسیسات رو سطحی است.
وی با بیان این که مجموعه سرمایه گذاری مورد نیاز این طرح ها حدود پنج 
میلیارد دلار برآورد شده است، تصریح کرد: در نظر گرفته شده است که طی سه 
سال پس از پایان و تکمیل هر طرح، هزینه های صورت گرفته از محل همان طرح، 

بازپرداخت شود.
معاون امورمهندسی، پژوهش و فناوری وزیرنفت توضیح داد: در این پروژه ها، 
شرکت های داخلی به عنوان مجری طرح در مناقصه ها شرکت خواهند کرد و البته 

می توانند با شرکت های صاحب صلاحیت بین المللی همکاری کنند.
به گفته بیطرف، این مهم می تواند نقش موثری در تنوع بخشی به قراردادهای 
مورد استفاده و همچنین تحرک و ایجاد اشتغال در شرکت های داخلی داشته باشد.

**توسعه شرکت های اکتشاف و تولید ایرانی

واگذاری  را  افتتاحیه  نفت دیگر مباحث مطرح شده در نشست  وزیر  معاون 
فعالیت های میان دستی نظیر طرح های ان جی ال به بخش خصوصی عنوان کرد و 
افزود: این مهم با توجه بر رویکرد میدان محوری و انجام سرمایه گذاری در شرکت 
ملی نفت با در نظر گرفتن پرتفلیوی طرح های مختلف، از جمله تحولات حاکمیتی 

ایجاده شده در شرکت ملی نفت در سال های اخیر عنوان شد.
وی ادامه داد: همسو با این موضوع، به شرکت های اکتشاف و تولید ایرانی توصیه 
شد که با الگوبرداری از شرکت های بین المللی که فعالیت های خود را در سه محور 
مدیریت مخزن، مدیریت پروژه و تامین مالی متمرکز کرده اند، الگوی کسب و کار 

خود را تغییر دهند.
**ساخت پالایشگاه جدید با هدف صادرات فرآورده نفتی

بیطرف همچنین به تنوع بخشی به تامین منابع مالی و استفاده از روش های نوین 
تامین سرمایه اشاره کرد و گفت: در این زمینه مطرح شد که برای نخستین بار در 
صنعت نفت به زودی اوراق مشارکت به صورت ریالی و با پایه ارزی عرضه می شود 

و ریسک ارزی آن از سوی شرکت ملی نفت پذیرفته می شود.
معاون وزیر نفت، پالایش نفت و تولید فرآورده های نفتی را از دیگر مباحث مطرح 
شده در کنگره نفت و نیرو عنوان کرد و افزود: در این زمینه بیان شد که نوسازی و 
ارتقای ضریب پیچیدگی پالایشگاه های موجود به منظور افزایش کیفیت محصولات 
تولیدی و افزایش تولید محصولات با ارزش افزوده بیشتر از برنامه های اصولی وزارت 

نفت است.
وی ادامه داد: همچنین باتوجه به برنامه های توسعه پالایشگاه های کشور، احداث 
پالایشگاه های جدید تنها به منظور صادرات فرآورده های نفتی توجیه پذیری خواهد 

داشت.
بیطرف با موضوع پتروشیمی نیز اشاره کرد و گفت: در بخش پتروشیمی افزون بر 
پیشبرد طرح هایی که سبب تولید محصولات پایه پتروشیمی می شود، وزارت نفت 
در نظردارد با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت بخش میان دستی و پایین 

دستی این صنعت را در نقاط مختلف کشور توسعه دهد.
معاون وزیر نفت جلوگیری از سوزندان گازهای مشعل و استقبال از سرمایه گذاران 

جدید در این بخش، تکمیل گازرسانی به شهرها و روستاها، اجرای طرح های ال ان 
جی را از دیگر اولویت های راهبردی صنعت نفت برشمرد. 

معاون امور مهندسی،پژوهش و فناوری وزیر نفت از نشست تامین مالی به عنوان 
یکی دیگر از نشست های این کنگره نام برد و درباره آن توضیح داد: در این نشست 
بر ظرفیت های بالای جذب منابع مالی در ایران به ویژه در صنعت نفت و گاز تاکید 

به ضرورت جذب سرمایه گذار خارجی در ایران نیز اشاره شد.
پسابرجام  فرصت  از  استفاده  برای  پیشنهادی  توصیه های  و  راهکارها  به  وی 
به منظور جذب منابع مالی خارجی که در این نشست تببین شد، اشاره کرد و 
به صورت خلاصه درباره این راهکارها گفت: توجه به ثبات اقتصادی، سیاسی و 
ضوابط قانونی برای جلب اعتماد سرمایه گذاران، تشکیل صندوق سرمایه گذاری با 
مشارکت دولت و بخش خصوصی، فراهم کردن امکان پوشش ریسک ارزی برای 
سرمایه گذاران خارجی، بهبود حمایت از سهام اقلیت، طراحی چارچوب مشخص 
برای اولویت بندی پروژه ها و بخش های مختلف اقتصادی به منظو استفاده موثر و 
بهینه از منابع، استفاده گسترده از بازارهای مالی بین المللی، اصلاح ساختار قانون 
تجارت، نظارت موثر بانک ها بر مصارف منابع مالی دریافتی از خارج از کشور از 

جمله این راهکارها هستند.
به گفته بیطرف، در نشست تامین مالی مطرح شد تاکنون قرارداد تخصیص 
خطوط اعتباری به میزان بیش از 21 میلیارد دلار از بانک های کشورهای کره 

جنوبی، چین، اتریش و دانمارک نهایی و امضا شده است.
**انتظار شرکت ملی نفت از شرکت های خارجی؛ برد - برد

معاون وزیرنفت از نشست بالادستی 1 و 2 به عنوان دو نشست سومین کنگره 
راهبردی نفت و نیرو نام برد و درباره آن گفت: انتظار شرکت ملی نفت از شرکت های 
خارجی افزون بر تامین مالی، ایجاد تعاملی برد- برد با این شرکت هاست به نحوی 

که بتوان در حداقل زمان به اهداف تولیدی مدنظر دست یافت. 
وی با بیان این که همچنین انتظار می رود این شرکت ها از تازه ترین فناوری های 
پیشرفته در جهان برای توسعه میدان های نفتی کشور استفاده کنند، تصریح کرد: 
در همین زمینه میدان های مشترک، میدان های بزرگ و لایه های مخزنی که به 
دلیل بالا و عمق زیاد تاکنون توسعه نیافته اند، از اولویت های واگذاری توسعه 

میدان های نفتی کشور هستند.
بیطرف افزود: دستیابی به این اهداف بیشتر از طریق الگوی جدید قراردادهای 
نفتی دنبال خواهد شد البته از دیگر ظرفیت ها ممکن نظیر EPCF هم در این 

مسیر استفاده خواهد شد. 
معاون وزیر نفت با اشاره به موضوع گاز که در این نشست ها برسی شد، گفت: 
انتظار می رود بتوان با اقدامات مربوط به ازدیاد برداشت، ضریب بازیافت میدان های 

گازی را از حدود 70 درصد تا حداقل 85 درصد افزایش داد. 
** ضرورت افزایش ارزش تولیدات پتروشیمی 

بیطرف از نشست پتروشیمی به عنوان یکی از دیگر از نشست های کنگره نفت و 
نیرو نام برد و درباره آن توضیح داد: صنعت پتروشیمی جایگاه ویژه ای در ارزش 

تولیدات و صادرات محصولات صنعتی در کشور دارد. 
وی به مزیت ایران در برخورداری از خوراک های متنوع و فراوان مورد نیاز صنعت 
پتروشیمی اشاره کرد و افزود: باید میزان و ارزش تولیدات صنعت پتروشیمی را با 

اجرای طرح هایی جدید افزایش داد.
این که هم اکنون 56 طرح در حال اجرا در صنعت  بیان  با  معاون وزیرنفت 
پتروشیمی وجود دارد، گفت: با تکمیل این طرح ها حدود 50 میلیون تن به ظرفیت 
صنعت پتروشیمی کشور افزوده می شود. البته طرح های اولویت دار برای صنعت 

پتروشیمی طرح هایی هستند که از خوراک ترکیبی استفاده کنند. 
با استفاده از  بیطرف تصریح کرد: در نشست پتروشیمی، تامین منابع مالی 
روش های مختلف و متنوع و به ویژه ایجاد صندوق های پروژه و ایجاد زیرساخت های 
لازم برای احداث واحدهای جدید از جمله ضرورت های توسعه موفق صنعت 

پتروشیمی اعلام شد.

معاون امور مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت :

امضای ده قرارداد برای توسعه میدان های نفت و گاز اولویت امسال است 

بانک مرکزی اعلام کرد:سهم ارزشی چک های برگشتی در مردادماه امسال نسبت به ماه قبل از 22.8 درصد به 22 درصد 
و سهم تعدادی آن از 16.3 درصد به 15.8 درصد کاهش یافت.

به گزارش خبرآنلاین، آمارهیا بانک رمکزی نشان می دهد مردادماه امسال در کل کشور بیش از 9.8 میلیون فقره چک 
عادی به ارزش 628.1 هزار میلیارد ریال مبادله شد که از این میزان، بالغ بر 1.5 میلیون فقره چک به ارزش 138.4 هزار 

میلیارد ریال برگشت داده شده است.
به این ترتیب، 15.8 درصد از تعداد و 22.0 درصد از ارزش کل چک های عادی مبادله ای مردادماه را چک های برگشتی 
تشکیل می دهد که سهم ارزشی این چک ها نسبت به ماه قبل و همچنین نسبت به مردادماه سال گذشته با کاهش مواجه 

شده است.
سهم تعدادی چک های برگشتی نیز نسبت به ماه قبل کاهش یافته اما در مقایسه با مردادماه سال گذشته افزایش داشته 

است.
بر طبق آمار موجود، بخش عمده ای از چک ها به دلیل فقدان و یا کسری موجودی برگشت داده شده است به  طوری 
که در مردادماه ماه امسال 97.3 درصد از تعداد و 96.7 درصد از ارزش کل چک های برگشتی به دلیل کسری و یا فقدان 

موجودی بوده است.
چک به  عنوان یکی از ابزارهای مهم نظام پرداخت همواره نقش قابل توجهی در تسویه مبادلات خرد و کلان جامعه دارد 
اما در دو دهه اخیر به دلیل تداوم توسعه سامانه ها و تجهیزات پرداخت الکترونیکی، تراکنش های پردازش شده از طریق این 
ابزارها و سامانه ها رشد متناسبی داشته و ابزارهای پرداخت الکترونیکی به  مرور زمان جایگزین ابزارهای پرداخت سنتی نظیر 

اسکناس و مسکوک و انواع چک شده است.
با این وجود، به دلیل اهمیت کارکرد و امتیاز چک و به خصوص جایگاه اعتباری چک در مبادلات کشور، این ابزار پرداخت 

هنوز هم از مهم ترین ابزارهای نظام پرداخت کشور محسوب می شود.
اگرچه متأثر شدن فضای کسب وکار کشور از رکود اقتصادی سال های گذشته می تواند از دلایل برگشت چک ها به دلیل 
کسری و یا فقدان موجودی باشد اما نبود ساز و کارهای مؤثر اعتبارسنجی مشتریان در فرایند صدور دسته چک نیز از دیگر 

دلایل مهم این امر است.
انتظار می رود با تداوم روند رشد اقتصادی سال گذشته و همچنین بهبود سازوکارهای اعتبارسنجی مشتریان بانک ها در این 

زمینه، به  مرور زمان سهم چک های برگشتی از بابت کسری و یا فقدان موجودی کاهش یابد. 
بانک مرکزی در راستای کاهش چک های برگشتی، در کنار تکمیل زیرساخت پردازش و پذیرش الکترونیکی چک، 
پیاده سازی کامل سامانه های نظارتی مرتبط نظیر سامانه چک برگشتی، سامانه مرکز کنترل و نظارت اعتباری )مکنا( و 
به خصوص سامانه صدور یکپارچه الکترونیکی دسته چک )صیاد( را با هدف ایجاد زمینه نظارت مؤثر بر ساز و کار صدور دسته 

چک در دستور کار قرار داده است.
سامانه صیاد علاوه بر مواردی نظیر ایجاد شفافیت اطلاعاتی و ایجاد محدودیت برای صدور چک های بلامحل، تدابیری 

جهت ارتقای ضرایب امنیتی چک نیز در نظر گرفته شده است.
ضمن آن که بررسی صلاحیت دارنده دسته چک )از طریق اصلاح فرآیند صدور دسته چک، ایجاد رویه ای واحد برای انجام 
اعتبارسنجی کافی و حصول اطمینان از بررسی اهلیت درخواست کننده دسته چک( و همچنین ایجاد شفافیت اطلاعاتی و 
جلوگیری از سوءاستفاده  به منظور اختصاص دسته چک به متقاضیان فاقد صلاحیت از دیگر قابلیت های سامانه های نظارتی 
مرتبط بوده و عملیاتی شدن کامل این سامانه ها می تواند موجب ایجاد شفافیت اطلاعاتی از طریق برپایی نظام استعلام 
همگانی شده و انتظار می رود با تکمیل سامانه مزبور، سهم چک های برگشتی در نظام پرداخت کشور به طور قابل ملاحظه ای 

کاهش یابد.

تعداد چک های برگشتی در مرداد چقدر کاهش یافت؟ 

اقتصاددانان معتقدند، اگر اقتصاد ایران بخواهد رشد اقتصادی سال گذشته خود 
را تکرار کند،لازم است که نرخ ارز را واقعی و یکسان سازی کند ؛هرچند که این 

کار تورم به دنبال دارد،اما آتش تورم می تواند یخ رکود را آب کند. 
 پس از جهش نرخ ارز در سالهای 90 و 91 که فاصله قیمت تمام شده کالا و 
قدرت خرید مردم بیش از پیش افزایش داد و همین مساله منجر به کاهش تقاضا 
و پر شدن انبارها انجامید، پایین بودن قدرت خرید، سبب شد تا مردم اقتصادی 
تر به خرید مایحتاج خود بپردازند. افراد، نیازها و خواسته های غیرضروری و گاه 
ضروری خود را به دلیل کاهش قدرت خرید سرکوب کردند و حتی وقتی شیب 
افزایش قیمتها یا همان نرخ تورم کاهش یافت ،اما خلا ایجادشده بین درآمد و 

هزینه مردم پر نشد وقدرت خرید کماکان پایین تر از قیمت کالاها قرار گرفت.
دولت یازدهم تلاش کرد تا با  سیاست هاي کنترل تورم و افزایش حقوق 
کارکنان دولت،بازنشستگان و همراهي با کمیته سه جانبه گرایي نسبت به افزایش 
دستمزدها و پرکردن شکاف ایجاد شده، را پرکند.با این حال هنوز تا آنچه مطلوب 

نظر حسن روحاني است،فاصله بسیار است.
آنچه سبب شده تا سیاست هاي افزایش دستمزد به نتایج دلخواه نرسد، طولاني 
شدن  دوره رکود بود.هرچند که اقتصاد ایران سال گذشته با ثبت 12.5 درصد 
رشد اقتصادي از رکود خارج شد،اما توان وام دهی بانکها به دلیل فریز شدن منابع 
کاهش یافت وبانکها  نتوانستند نقدینگی مورد نیاز واحدهاي تولیدي را به صورت 
تسهیلات در اختیار افراد قرار دهند و از سوي دیگر کسری بودجه دولت نیز مانع 
آن شد که بتواند با تخصیص بودجه عمرانی به رونق اقتصادی کمک کند یا به 

تعهدات خود در قبال بانکها و پیمانکاران پایبند باشد. 
در این شرایط،اگرچه  نرخ تورم حتی بیش از تصور دولت کاهش یافت، اما مردم 
همچنان این کاهش را احساس نکردند چراکه هنوز فاصله بین قدرت خرید و 
قیمت کالا بیش از حد است. در حقیقت تورم در حالی به دلیل مجموع عوامل 

کاهش پیدا کرد که اقتصاد درگیر رکود بود. 
راه سخت اصلاح سیاست هاي پولي

مسعود نیلي دستیار ویژه اقتصادي رییس جمهور چندي پیش از 6 ابرچالش در 
اقتصاد ایران یادکرده است.یکي از این ابرچالش ها بانکهااست.

در سالهای 90 و 91 که نرخ ارز 300 درصد رشد کرد یا به عبارتی ارزش پول 
ملی کاهش یافت، شکاف زیادی بین درآمد و هزینه مردم ایجاد شد و در سالهای 
بعد از آن نیز افزایش درآمدها تقریبا متناسب با نرخ تورم بود و این شکاف پابرجا 

ماند.
اقتصاددانان مي گویند،مادام که این شرایط باقي بماند،یعني درآمدها به نسبت 
هزینه ها پایین باشد، حتی اگر نرخ تورم هم صفر شود، باز هم مردم از مصرف 
خودداری می کنند چراکه درآمد کافی ندارند.از همین رو،آنها توصیه مي کنند 
که برای بهبود قدرت خرید مردم باید درآمد مردم افزایش پیدا کند و این موضوع، 

الزاما نیازمند رونق اقتصادی و البته اصلاح نرخ برابری پول ملی است. 
از سوي مصنوعی پایین نگه داشتن نرخ ارز سبب مي شود که واردات به صرفه 
شده و در حقیقت درآمدهای کشور صرف اشتغال در دیگر کشورها شود.حال 
آنکه اگر نرخ ارز در جایگاه واقعی خود قرار بگیرد، صادرات به صرفه خواهد شد و 

با افزایش تولید و صادرات، درآمد مردم نیز افزایش پیدا می کند. 

علي دیني اقتصاددان در این رابطه مي گوید:»اگر نرخ ارز واقعي شود، در این 
شرایط شاهد رونق اقتصادی خواهیم بود اما تورم نیز ناگزیر افزایش پیدا می کند، 
گرچه تورمی که به همراه اشتغال و سودآوری و افزایش تولید باشد با تورمی که 
مانند چند سال پیش فقط به معنای افزایش قیمت کالا و خدمات باشد، تفاوت 
دارد،اما نباید از ترس تورم در دام رکود بیفتیم.زیرا کشورهاي توسعه یافته هم 

براي رسیدن به توسعه تورم را همراه با رونق اقتصادي تجربه کرده اند.«
به گفته او اگر رونق اقتصادی داشته باشیم و مقداری نرخ تورم هم بالا برود، 
وضعیت اقتصادی کشور و درآمد سرانه نیز بهبود خواهد یافت. در کشوری مانند 
ژاپن، درآمد سرانه مردم 40 هزار دلار است و کسی از طبقه متوسط نمي تواند 
پس انداز کند، اما هیچگاه احساس تورم نمی کنند، چراکه درآمدشان تکافوی 
هزینه ها را می کند و در شرایطی که اشتغال پایدار و رونق اقتصادی وجود داشته 

باشد نگرانی برای آینده وجود ندارد.
عقب ماندگي ها جبران مي شود

اقتصاددانان معتقدند، اگر اقتصاد ایران بخواهد به رشد اقتصادی سال گذشته 
خود را تکرار کند،لازم است که نرخ ارز را واقعی و یکسان سازی کند .هرچند که  

این کار تورم به دنبال دارد،اما آتش تورم می تواند یخ رکود را آب کند.
این روزها نرخ ارز در آستانه 4 هزار تومان قرار گرفته است.سازمان برنامه و بودجه 
هم در حال تدوین بودجه سال آینده است.برخي خبرها حکایت از تعیین نرخ 
3500 تومان براي ارز دارد؛عددي که به نسبت نرخ رسمي ارز در قانون بودجه 
امسال 200 تومان افزایش نشان مي دهد.اگر دولت چنین تصمیمي را اجرایي 
کند،نشان مي دهد که  دولت یك قدم به تصمیم شجاعانه یکسان کردن نرخ ارز 

نزدیك تر شده است. 
احمد حاتمي یزد کارشناس اقتصادي در این رابطه مي گوید:» دولت نباید از 
تورم حاصل از رونق هراس داشته باشد؛ در دوره رونق مردم درآمدی به دست 
مي آورند که تورم را می پوشاند، رشد اقتصادی به معنی افزایش تولید ناخالص 
ملی و افزایش درآمد سرانه است که بین مردم تقسیم می شود؛ یعنی مردم به 
دلیل تورم هزینه بیشتری متحمل می شوند اما به واسطه رونق، درآمد بیشتری 

نیز به دست می آورند.«

تورم با رونق اقتصادی بهتر است یا رکود بدون تورم؟ 

علی دینی،اقتصاددان:نباید از ترس تورم در دام رکود بيفتيم

آخوندی: 

ارتقای نظام شهری نيازمند توقف توسعه 
پيرامون شهرهاست 

وزیر راه وشهرسازی گفت: ارتقای نظام شهری و بازآفرینی پایدار شهری نیازمند 
توقف توسعه پیرامون شهرها، رشد کیفی بافت های درون شهری و احیای بافت 

های فرسوده است. 
عباس آخوندی روز پنجشنبه در جلسه ستاد بازآفرینی پایدار شهری در استانداری 
اصفهان با تاکید بر اینکه 'توسعه بافت درون شهری' و 'توسعه پیرامون شهر' را نمی 

توان بطور همزمان پیگیری کرد، افزود: نتیجه آن تخریب شهرها از درون است.
وی اظهار کرد: احیای بافت فرسوده شهری در مقایسه با توسعه پیرامون شهرها 
دارای ارزش افزوده چند برابری و نرخ بهره وری بالا در زمینه های فرهنگی، اجتماعی، 
اقتصادی، تمدنی و ایجاد اشتغال است. آخوندی با اشاره به کاهش نرخ رشد جمعیت 
کشور از 1.29 در سال 94 به 1.24 در سال 95 ، افزود: بسیاری از استان های بزرگ 
مانند اصفهان رشد زیر یک درصد داشته اند. وی با اشاره به اینکه جمعیت شهرنشین 
ما 74 درصد و روستایی 26 درصد است، تصریح کرد: این نسبت در برخی استان ها 
مانند اصفهان 88 درصد شهری و 12 درصد روستایی است. وی گفت: این شهرها 
واستان ها با 2 پدیده توقف رشد جمعیت و شهرهای رشد کرده با بافت فرسوده زیاد 
مواجه هستند. وزیر راه و شهرسازی همچنین با اشاره به موضوع نوسازی واحدهای 
مسکونی و محدود بودن منابع دولت، گفت: صندوق پس اندازمسکن در این زمینه 
بسیار راهگشاست اما اطلاع رسانی مناسبی درباره آن نشده است. وی با بیان اینکه 
حدود 280 هزار نفر در کشور اقدام به سپرده گذاری در این صندوق کرده اند، افزود: 
این افراد در یک سال آینده متقاضی مسکن خواهند بود و بازار مسکن فعال می شود. 
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به حوزه تمدنی و گردشگری اصفهان، گفت: این استان 
باید دارای سریع ترین حمل و نقل ها باشد. وی سه طرحی که در زمان حاضر برای 
تحقق این امردراستان اصفهان در حال اجرا و پیگیری است را قطار سریع السیر 
اصفهان - قم - تهران، توسعه فرودگاه بین المللی اصفهان و حمل و نقل یکپارچه 
بین اصفهان و پیرامون آن برشمرد و گفت: قراردادهای مالی قطار سریع السیر انجام 
شده و مسائل مهندسی آن نیز حل شده است. وی از مسئولان این استان خواست 
که محدوده اصفهان را کنترل کنند و اغواگری ایجاد درآمد از حوزه محدوده یا رشد 
شهری کنار گذاشته شود. وی همچنین با اشاره به طرح هایی که برای کلانشهر 
اصفهان در دهه 70 مطرح بود، گفت: در آن زمان مقرر بود که جمعیت اصفهان در 
حدود یک میلیون و 300 هزار تَن کنترل شده و بیشتر از این به محدوده شهر اضافه 
نشود و تقاضاهای جدید اسکان در بافت تاریخی پاسخ داده شود یا به شهرهای جدید 
مانند بهارستان سوق یابد. وی ادامه داد: در همان زمان که شهر جدید بهارستان در 
حال شکل گیری بود، فشار زیادی وارد شد که سپاهان شهر به اصفهان اضافه شود در 
حالیکه در آن زمان این منطقه، بیابان بود. وی با اشاره به اینکه بسیاری از ساخت و 
سازهای سپاهان شهر در ابتدا غیر قانونی بود، تصریح کرد: در این برهه زمانی، احیای 
بافت فرسوده، رها و سیاست های متناقض اتخاذ شد و قبل از اینکه شهر بهارستان آباد 
شود، سپاهان شهر به اصفهان اضافه شد. وی همچنین تصریح کرد: عنوان ' پایتخت 
فرهنگ و تمدن ایران اسلامی' برای اصفهان تا زمانیکه بیشتر فرصت های شغلی در 
این شهر در حوزه صنعتی باشد و نه فرهنگی و گردشگری، بیشتر یک ادعا ست. وزیر 
راه و شهرسازی همچنین با اعلام حمایت خود از طرح گردش آب در زاینده رود، گفت: 
اگر این طرح از نظر فنی قابل اجرا شدن باشد برای حمایت کامل از آن اعلام آمادگی 
می کنم. آخوندی با تاکید بر اینکه هویت شهر اصفهان با زاینده رود، گره خورده است، 
افزود: پیش از این نیز موضوع گردش آب در زاینده رود را مطرح کرده بودم اما وزارت 
نیرو اعلام کرد که این امر از نظر فنی زیاد امکانپذیر نیست با اینحال اگر این موضوع باز 

هم بررسی شود و امکان انجام آن باشد از آن حمایت می کنم.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی :

پرداخت نقدی سود سهام عدالت منتفی می شود 
 رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت که مجلس پیشنهاد داده 
تا پرداخت سود سهام عدالت به صورت نقدی به مردم منتفی شود و جناب رئیس 

جمهور نیز موافقت اولیه خود را با این پیشنهاد نشان داده اند.
محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، در 
برنامه چوب خط شبکه افق در مورد آخرین وضعیت سهام عدالت گفت: از همان 
سال های ابتدایی شروع واگذاری سهام عدالت، ساختار مدیریتی و تصمیم گیری 
در شرکت های سرمایه پذیر با چالش روبه رو شده و به انحراف کشیده شد. وی 
با اشاره به این که چالش ها و مشکلات پدید آمده ناشی از عدم نظارت نسبت به 
عملکرد شرکت ها بود گفت: نه دولت و نه نمایندگان واقعی مردم در جریان های 
تصمیم گیری در سالهای ابتدایی حضور نداشتند و این سرآغاز ایجاد فساد در این 
بخش بود. پور ابراهیمی درصد سودی که به مردم تعلق گرفته را ناچیز برشمرد و 
گفت:  یکی از مشکلات، وجود شرکت های زیان ده بود. شرایط اقتصادی کشور از 
جمله کاهش قیمت نفت در سال های اخیر نیز مشکل دیگر پیش رو بود. رییس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: کاهش قیمت نفت اثر مشهودی بر 
سوددهی شرکت های زیر مجموعه نفت و محصولات نفتی داشته است، با این وجود 
سوددهی در سالهای اول می توانست این کمبودها را جبران کند ولی اینطور نشده 
است. وی با اشاره به این که مبلغ سود اعلامی توسط دولت برای مجلس نیز قابل 
قبول نیست، افزود: در این زمینه باید تحقیق و تفحص جدی در زمینه محاسبه این 
مقدار سود انجام گیرد که در حال پیگیری آن هستیم. پور ابراهیمی افزود:  اگر مبلغ 
باقیمانده تا یک میلیون تومان توسط مردم پرداخت شود )درحدود 20هزارمیلیارد 
تومان(، معادل همان مقداری خواهد بود که قرار است به عنوان سود به مردم پرداخت 
شود یعنی در واقع دولت از مردم گرفته و به آنها بر می گرداند. رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه با توجه به تخقیفات درنظر گرفته 
شده برای دو دهک اول، 100درصد سود برای آنها تصویب شده و تکلیفشان مشخص 
است گفت: با این حال هیچ برنامه ای برای دادن سهام به این دو دهک وجود ندارد. 
وی تغییرات مستمر در شرکت های سرمایه پذیر را خلاف قوانین دانست و گفت: 
قرار بود بخشی از مالکیت دولت به افراد جامعه منتقل شود که نشد. شرکت های 
مشمول سهام عدالت بنام مردم ولی بکام دولت شده اند. پور ابراهیمی با بیان اینکه 
برای مردم در مورد سهام عدالت سه حق تعریف شده بود گفت:  اول اینکه حق ورود 
به تصمیمات مدیریتی دارند و دوم اینکه حق دریافت سود دارند و سوم اینکه حق 
مالکیت و فروش سهام را نیز برخوردارند. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه با نظر مجلس قرار شده است پرداخت سود سهام عدالت به 
صورت نقدی به مردم منتفی شود و جناب رئیس جمهور نیز موافقت اولیه خود را 
با این پیشنهاد نشان داده اند گفت: نفع مردم در عدم پرداخت نقدی و بجای آن 

افزایش ارزش سهام آنها است.

مشخصات محکوم له/محکوم لهم
نام : روح اله  نام خانوادگی : مسلمی زاده   نام پدر : ماشاءاله  نشانی : قم - قم -45 
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مشخصات محکوم علیه/محکوم علیهم

نام : سید جلال  نام خانوادگی : خوشگفتار  نام پدر : -  نشانی : -
محکوم به: 
بسمه تعالی

بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره 9610092522100397 و شماره 
دادنامه مربوطه 9609972522100244 محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 
26/700/000ریال بابات اصل خواسته به انضمام 175/000ریال بابت هزینه دادرسی 

در حق محکوم له و نیز پرداخت نیم عشر دولتی هزینه اجرای احکام.
مسئول دقتر شعبه 21 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم - احد نوریان

محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه:
1- ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا گذارد )ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی (.

2- ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. 
3- مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد. چنانچه خود 
را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال خود را شامل تعداد یا 
مقدار و قیمت همه اموال منقول و غیر منقول ، به طور مشروح مشتمل بر میزان وجوه 
نقدی که به هر عنوان نزد بانکها و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا خارجی دارد به 
همراه مشخصات دقیق حسابهای مذکور و کلیه اموالی که او به هر نحو نزد اشخاص 
ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز فهرست نقل و انتقالات و هر نوع 
تغییر دیگر در اموال مذکور از زمان یک سال قبل از طرح دعوای اعسار به ضمیمه 
دادخواست اعسار به مقام قضائی ارائه نماید والا به درخواست محکوم له بازداشت می 

شود )مواد 8 و 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(. 
4- خودداری محکوم علیه از اعلام کامل صورت اموال به منظور فرار از اجرای حکم، 
حبس تعزیری درجه هفت را در پی دارد.)ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی و ماده 20 

ق.م.ا و ماده 16 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(
5- انتقال مال به دیگری به هر نحو با انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که باقیمانده 
اموال برای پرداخت دیون کافی نباشد موجب مجازات تعزیری درجه شش یا جزای 
نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو مجازات می شود.)ماده 21 قانون محوه اجرای 

محکومیت مالی 1394(. 
6- چنانچه صورت اموال پس از مهلت سی روز ارائه شود آزادی محکوم علیه از زندان 
منوط به موافقت محکوم له یا تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توسط محکوم علیه خواهد 

بود.)تبصره 1 ماده 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(" 
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 از گلزنی به پرسپولیس تا دربی و اخراج رضاییان با علیپور

نه منشا و نه طارمی؛ زهردار مثل شماره 70
در روزی که برانکو ایوانکوویچ مهدی طارمی را در اختیار نداشت و منشا نیز در حد 
و اندازه اش ظاهر نشد، شماره 70 سرخپوشان استادیوم غدیر را به پایان ناکامی 

پرسپولیس تبدیل کرد.
سرمربی کروات سرخپوشان آخرین پیروزی تیمش را در جدال لیگ برتر 16 
شهریور جشن گرفت و با سه گل مقابل گسترش فولاد به برتری رسید و اکنون 
بعد از گذشت یک ماه بار دیگر توانست در دیداری خارج از خانه به پیروزی دست 
یابد. اردوی سرخپوشان که بعد از اخبار حاشیه ای مربوط به محرومیت باشگاه و 
مهدی طارمی و البته شکست سنگین مقابل الهلال با بحران مواجه شده بود و تمام 
موفقیت های سه سال اخیر تحت شعاع آن قرار داشت نیاز به یک بازگشت بزرگ 
داشت. تیمی که بتواند همچون فصل پانزدهم با حرارت و پرتلاش هواداران را بار 
دیگر امیدوار کند و اینبار این اتفاق در استادیوم غدیر و برابر استقلال خوزستان 

رخ داد.
نقش اول این بازی اما در غیاب مهدی طارمی علی علیپور لقب گرفت. مهاجم 
شمالی پرسپولیس که به واسطه حضور ستاره ی شماره 9 همواره در سایه قرار 
داشت، بار دیگر توانست توانایی خود را به اثبات برساند و به مرد اول استادیوم غدیر 

در ترکیب پرسپولیس تبدیل شد.
علیپور که اولین بار نام او بعد از گلزنی به پرسپولیس و ناکام گذاشتن این تیم در 
کسب عنوان قهرمانی در ترکیب راه آهن به گوش رسید و در آن بازی توانست با 
ثبت گل تساوی زردپوشان زخم بزرگی به سرخپوشان بزند، با حضور در جمع این 
تیم و گلزنی در دربی همه چیز را به سود خود خاتمه داد. با این حال عدم استمرار 
در روند گلزنی و عملکرد فنی در کنار حضور سلبریتی های ملی پوش باعث شده تا 
او فصول حضورش در این تیم را با آماری متعادل و نه در قامت ستاره پشت سر 

بگذارد.
علی علیپور؛ شماره هفتادی که از ابتدای حضورش در این تیم با همین شماره 
غیرمتعارف در لیست حاضر شد و اکنون با گذشت چهار سال همچنان هیچ ادعایی 
در خصوص دیگر شماره های مربوط به دنیای ستاره ها ندارد. او البته فارغ از دنیای 
ستاره  بازی، یکی از بزرگترین حواشی های پرسپولیس را نیز در اردوی امارات 
با درگیری منجر به اخراج رامین رضاییان ساخت اما اینقدر برانکو ایوانکوویچ به 
عملکردش اعتقاد داشت که در بازگشت به استادیوم شهید کاظمی او نیز در کنار 
تیم قرار گرفت و رضاییان هرگز نتوانست بار دیگر چمن کاظمی را از نزدیک ببیند. 
این اعتقاد به علیپور باعث شد تا او در هفته های باقیمانده لیگ قهرمانان آسیا و 
البته لیگ برتر در نقش یک ستاره برای او بدرخشد تا کمتر کسی مدافع جنجالی 
و ملی پوش را به خاطر بیاورد. ثبت هشت پاس گل و 3 گل در کنار گرفتن دو 
پنالتی بعد از این ماجرا از انگیزه بالای علیپور برای پاسخ دادن به این محبت برانکو 

ایوانکوویچ خبر داد.
علیپور ابتدای فصل را نیز با درخشش برابر نفت تهران در سوپرکاپ آغاز کرد تا 
استارت پرسپولیس با جشن قهرمانی همراه شود. شماره 70 پرسپولیس که در 
فصل گذشته 4 گل به ثمر رسانده بود تا به اینجا فصل با عملکردی مشابه در پایان 
هفته هشتم لیگ هفدهم 4 گل به ثبت رسانده تا یک اتفاق بزرگ در روزهایی 
که هواداران و باشگاه نگران محرومیت مهدی طارمی و تبعات فنی ناشی از عدم 
حضور آقای گل دو فصل اخیر که تیم را تهدید می کند هستند، توسط او رقم 
بخورد. جالب اینکه گادوین منشا نیز علیرغم تبلیغات وسیعی که در ابتدای فصل 
در خصوص او صورت گرفت، هنوز نتوانسته در قامت یک گلزن فوق العاده برای 
پرسپولیس نشان دهد. اکنون و در غیاب مهدی طارمی و روزهای ناکامی گادوین 
منشا، روزهای ستاره شدن شماره 70 پرسپولیس و فاصله گرفتن از عملکردی 
در سطح یک بازیکن معمولی در این تیم از سوی اوست. علیپور برابر استقلال 
خوزستان با هدفگیری های حرفه ای اش نشان داد که می توان روی او برای دستیابی 
و فتح دروازه الهلال امیدوار بود و در صورتی که منشا نیز در حد و اندازه خودش 
باشد بعید نیست آنها شانس خود را بیش از این کنند. باید دید این فرصت 90 
دقیقه ای ستاره شدن را علیپور قادر به سود بردن خواهد بود یا اتفاقات همچنان 

مسیر کند گذشته را برای او همراه خواهد داشت.

سایت بلژیکی

کاوه رضایی 7۵ درصد شانس حضور در جام 
جهانی دارد

یک سایت بلژیکی شانس حضور کاوه رضایی در جام جهانی را 75 درصد دانست.
 کاوه رضایی در تیم شارلوا بلژیک عملکرد خوبی در چند ماه اخیر داشته و همین 

باعث شد تا کارلوس کی روش او را به تیم ملی ایران دعوت کند.
سایت بلژیکی درباره حضور کاوه رضایی در تیم ملی ایران نوشت: رضایی بعد از 2 
سال غیبت از سوی کارلوس کی روش به تیم ملی ایران دعوت شد و در بازی برابر 
توگو که با برتری 2 بر صفر ایران به پایان رسید توانست 90 دقیقه برای ایران به 
میدان برود. او در بازی برابر روسیه نیز همراه تیم ملی ایران بود و 26 دقیقه به 
میدان رفت. به نظر می رسد این بازیکن شانس زیادی برای حضور در جام جهانی 
دارد و اگر بتواند همین روند خوب را ادامه دهد، او 75 درصد انس حضور در جام 

جهانی روسیه را با تیم ملی ایران دارد.

علی لطیفی:

آلمانی ها در فوتبال ایران موفق نمی شوند
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: تجربه نشان داده است که مربیان آلمانی در 

فوتبال ایران موفق نخواهند بود.
علی لطیفی در خصوص تغییراتی که روی نیمکت این تیم ایجاد شد چنین گفت: 
من با شفر مشکلی ندارم. اما همانطور که در گذشته هم دیدیم هیچ مربی آلمانی 
در ایران موفق نبوده، شفر هم نمی تواند موفق باشد. وی ادامه داد: دلیل آن هم 
کاملا مشخص است. آلمان نماد نظم و امکانات است و آنها از چنین کشوری به 
فوتبال ما می آیند که در نقطه مقابل آنها قرار گرفته است. فوتبال ما دچار سوء نظم 
و مدیریت و فقر امکانات است و مربیان آلمانی در فوتبال ما هنگ می کنند.  وی 
افزود: برای همین است که مربیان کروات در ایران بیشتر جواب می دهند. چون 
شرایط و امکاناتی در آن حضور داشتند به شرایط و امکانات فوتبال ایران نزدیک 
است. شاید بهتر بود استقلال هم به سراغ مربیانی از این دست می رفت تا یک 
مربی آلمانی.  مهاجم پیشین استقلال در خاتمه بیان داشت: البته با همه این وجود 
امیدوارم که این پیش بینی غلط از آب در بیاید و استقلال هرچه زودتر به روزهای 

خوب و دوران اوجش بازگردد.

حاج رضایی: 

انتظارات مردم از تيم ملی بالا رفته است
مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان امیدوار است این تیم در جام جهانی 2018 
نتایج خوبی را کسب کند. امیر حاج رضایی درباره شرایط تیم ملی و احتمال موفقیت 
ایران در بازی های جام جهانی 2018 به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: 
فوتبال قابل پیش بینی نیست، ولی ایران در رقابت های مقدماتی جام  جهانی نمایش 
خوبی داشت و با اقتدار صعود کرد. به هرحال الان در جامعه ما این توقع ایجاد شده 
است که تیم ملی در جام جهانی موفق باشد و مردم انتظار دارند که ما نسبت به چهار 
جام جهانی قبلی که در آن حاضر بودیم عملکرد بهتری داشته باشیم. وی در مورد 
شانس صعود تیم ملی به مرحله حذفی جام جهانی 2018 تأکید کرد: فوتبال قابل 
پیش بینی نیست و من نمی توانم در این زمینه از روی حدس و گمان حرف بزنم. البته 
تیم ما احتمالاً در سید سوم قرار خواهد گرفت  و این نشان می دهد که شرایط تیم ملی 
از دیدگاه فیفا تغییر کرده است. از طرفی قرعه کشی جام جهانی هم بسیار مهم است 
و باید تا دهم آذرماه منتظر بمانیم.  مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان در پایان 
اظهار داشت:  در مورد شانس صعود تیم ملی به مرحله حذفی نمی توان از حالا صحبت 

کرد، ولی من به نمایش موفق ایران در جام جهانی امیدوارم.

فخرالدینی:

 خيلی آماده بودم و در وضعيت بدی مصدوم شدم
مدافع - هافبک تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز فعلًا باید سه هفته فیزیوتراپی کند 

تا پس از این مدت شرایط بازگشتش به میدان مشخص شود.
میلاد فخرالدینی که از ناحیه زانو مصدوم شده است در مورد آخرین وضعیتش 
اظهار داشت: بعد از مصدومیتی که داشتم MRI گرفتم و برای معاینه به مطب 
دکتر نوروزی رفتم. متأسفانه مصدومیت من از ناحیه مینیسک و رباط است و باید 
روی زانویم کار کنم. مدافع - هافبک تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز در مورد اینکه 
چند وقت باید از میادین دور باشد، گفت: فعلًا باید سه هفته فیزیوتراپی کنم تا پایم 
قوی تر شود. بعد از سه هفته طبیعتاً تست خواهم داد تا اگر شرایط مناسب بود، 
بتوانم تمرین کنم. واقعاً در وضعیت بدی مصدوم شدم، چون خیلی آماده بودم، ولی 

به هرحال باید با این وضعیت کنار بیایم.

شنبه -بیست ودوم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4399

برتری سرخپوشان  با  و پرسپولیس  استقلال خوزستان  تیم های  دیدار 
پایتخت خاتمه یافت.

در ادامه هفته نهم لیگ برتر و از ساعت 17 امروز )پنجشنبه( در ورزشگاه 
غدیر اهواز استقلال خوزستان و پرسپولیس به مصاف هم رفتند که این دیدار 
با برتری سه بر یک پرسپولیس خاتمه یافت. علی علیپور در دقایق 16 و 18 
و شجاع خلیل زاده در دقیقه 28 گل های پرسپولیس و رضا کرملاچعب در 

دقیقه 34 برای استقلال خوزستان گلزنی کردند.
پرسپولیس با این پیروزی 17 امتیازی شد و ضمن صعود دوباره به رده 
دوم جدول با یک اختلاف امتیاز و یک بازی بیشتر پشت سر پارس جنوبی 

جم قرار گرفت.
شاگردان عبدالله ویسی در این دیدار با ترکیب گودرز داوودی،  عقیل 
کعبی، موسی کولیبالی ، میثم دورقی، فرید بهزادی کریمی، رضا کرملا 
چعب، سلمان بحرانی، کلودیو مارینی ) از دقیقه 63 - سابا تاوادزه(، حسین 

بهرامی، علیرضا زندوی و ابوالفضل علایی به میدان رفتند.
بوژیدار رادوشوویچ، حسین ماهینی ، محمد انصاری، شجاع خلیل زاده، 
صادق محرمی، محسن ربیع خواه، کمال کامیابی نیا، محسن مسلمان)از 
دقیقه 80 - احسان الوان زاده(، سیامک نعمتی )از دقیقه 90 شایان مصلح(، 
گادوین منشا) از دقیقه 65 - بشار رسن( و علی علیپور برای سرخپوشان 

بازی کردند.
محمدحسین زاهدی فرد داور این دیدار در دقیقه 38 موسی کولیبالی، 

مدافع استقلال خوزستان را از زمین بازی اخراج کرد.
نیمه نخست

دقیقه 2: حرکت پا به توپ فرید بهزادی کریمی به عمق خط دفاعی 
پرسپولیس با ضربه این بازیکن همراه شد که محمد انصاری توپ را از روی 

خط دروازه برگشت داد.
دقیقه 5: کرنر ارسالی از جناح راست خط دفاعی پرسپولیس با ضربه سر 

عقیل کعبی از بالای دروازه رادوشویچ به بیرون رفت.
دقیقه 7: به دنبال خطا روی سیامک نعمتی، ضربه ایستگاهی را گادوین 
منشا از فاصله 25 متری به سمت دروازه استقلال خوزستان زد که از کنار 

دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 16: پاس در عمق سیامک نعمتی باعث تک به تک شدن گادوین 
منشا با گودرز داوودی دروازه بان استقلال خوزستان شد که ضربه مهاجم 
پرسپولیس در برخورد با دروازه بان جوان استقلال خوزستان در ریباند 
به علیپور رسید تا مهاجم جوان سرخپوشان با شوتی سرکش از پشت 
ثمر  به  را  دیدار  این  نخست  گل  خوزستان  استقلال  جریمه  محوطه 

برساند.

دقیقه 18 : پاس در عمق محسن مسلمان به پشت مدافعان استقلال 
خوزستان این بار به علیپور رسید تا او در موقعیتی تک به تک گل دوم خود 

و پرسپولیس را به ثمر برساند.
دقیقه 24 : سانتر صادق محرمی به سمت چپ محوطه جریمه استقلال 
خوزستان با سانتر تک ضرب حسین ماهینی روی تیر دوم همراه شد تا 
شجاع خلیل زاده مدافع پیش تاخته پرسپولیس گل سوم پرسپولیس را به 

ثمر برساند.
دقیقه 28 : حرکت پا به توپ سیامک نعمتی به داخل محوطه جریمه 
استقلال خوزستان با ضربه این بازیکن همراه شد اما این بار توپ از بالای 

دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 34 : ارسال بلند بازیکنان استقلال خوزستان به پشت مدافعان 
پرسپولیس و فرار کرملاچعب، بازیکن سابق پرسپولیس را در موقعیت گلزنی 
قرار داد تا گل نخست استقلال خوزستان  با ضربه بغل پای این بازیکن بر 

خلاف حرکت رادوشویچ به ثمر برسد.
دقیقه 38 : سانتر صادق محرمی با اشتباه فاحش گودرز داوودی باعث شد 
توپ مقابل نعمتی قرار گیرد اما کولیبالی روی این بازیکن مرتکب خطا شد 
تا زاهدی فرد ضمن اخراج این بازیکن یک ضربه پنالتی را به سود پرسپولیس 
اعلام کند. منشا پشت ضربه پنالتی قرار گرفت اما داوودی با جبران اشتباه 

خود ضربه پنالتی مهاجم پرسپولیس را مهار کرد.
نیمه دوم :

دقیقه 50 : ضربه ایستگاه میثم دورقی به دیوار دفاعی پرسپولیس برخورد 
کرد و این موقعیت برای استقلال خوزستان از دست رفت.

دقیقه 53: به دنبال اعلام ضربه خط به سود استقلال خوزستان این توپ 
روی دروازه پرسپولیس ارسال شد که با ضربه سر ابوالفضل علایی از روی 

دروازه رادوشویچ به بیرون رفت.
دقیقه 57: سانتر خطرناک محسن مسلمان توسط گودرز داوودی، دروازه بان 

استقلال خوزستان دفع شد.
دقیقه 58 : شوت علیرضا زندوی با اختلاف از کنار دروازه پرسپولیس به 

بیرون رفت.
دقیقه 61: کرنر ارسالی بازیکنان استقلال خوزستان با ضربه سر خطرناک 

عقیل کعبی از بالای دروازه پرسپولیس به بیرون رفت.
دقیقه 65 : شوت محسن مسلمان از بالای دروازه استقلال خوزستان به 

بیرون رفت. 
دقیقه 66 : سانتر بشار رسن به داخل محوطه جریمه استقلال با ضربه 
سیامک نعمتی در حالت نامتعادل به بیرون رفت تا یک موقعیت خوب گلزنی 

دیگر برای پرسپولیس از دست برود.
دقیقه 70 : ضد حمله پرسپولیس با فرار پا به توپ محسن مسلمان همراه 
شد اما در نهایت ضربه چیپ این بازیکن از بالای دروازه داوودی به بیرون 

رفت تا این موقعیت نیز از دست برود.
استقلال  روی خط محوطه جریمه  از  علیپور  علی  : شوت  دقیقه 80 

خوزستان از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 87 : سانتر نمایشی صادق محرمی با صربه بشار رسن از داخل 
محوطه جریمه استقلال خوزستان به تیر دروازه برخورد کرد و در برگشت 

ضربه سر علیپور نیز به مدافعان خورد.

 سه گل و سه امتیاز شیرین شاگردان برانکو از اهواز

 پرسپولیس بدون ملی پوشان به رتبه دوم بازگشت

سایت فدراسیون بین المللی فوتبال در گزارشی به تمجید 
از حضور پنج تیم ملی ایران در رقابتهای مختلف جام جهانی 

پرداخته است.
در  فوتبال)فیفا(  المللی  بین  فدراسیون  رسمی  سایت 
گزارشی با عنوان آینده روشن در انتظار ایران 5 ستاره نوشت: 
اگر شما این موضوع را بشنوید که فقط یک کشور در پنج 
تورنمنت مردان در جام های جهانی در سال های 2016 
و 2017 شرکت کرده، شانس هایی که ممکن است از نام 
این کشور حدس بزنید ممکن است برزیل، آلمان یا دیگر 

قدرت های فوتبال جهان باشند.
در واقع اما بر اساس پیگیری های سایت فیفا، ایران با 
حضور در جام های جهانی بزرگسالان، زیر 20 و زیر 17 
سال، فوتسال و فوتبال ساحلی این تمایز را و ویژگی منحصر 

به فرد را به خود اختصاص داده است.
جام جهانی روسیه ۲۰۱۸

انجام 18 بازی بدون شکست. این رکورد قابل توجه تیم 
ملی تحت هدایت کارلوس کی روش است که به جام جهانی 
رسید. به دنبال این رکورد، ایران جایگاه خود را به عنوان 
نخستین تیم آسیایی حاضر در جام جهانی تثبیت کرد. تیم 
ملی ایران دو بازی پیش از پایان مرحله مقدماتی صعود خود 
به جام جهانی را تضمین کرد و حالا به دنبال پنجمین حضور 
در جام جهانی پس از سال های 1978 ،1998 ، 2006 و 

2014 است.

کارلوس کی روش در این باره عنوان کرد: هدف و رویایم 
حضور در مرحله حذفی جام جهانی است. ما نباید از حضور 
که  داریم  باشیم.نیاز  راضی  مسابقات  گروهی  مرحله  در 
بلندپروازانه فکر کنیم.باید بزرگ بیاندیشیم.به عنوان توریست 

به روسیه نمی رویم.
جام جهانی زیر ۱۷ سال هند

زیر 16 سال  های  رقابت  فینال  در  با حضور  که  ایران 
قهرمانی آسیا به مسابقات جام جهانی هند رسید،در این 

مسابقات تاکنون تاثیرگذار عمل کرده است. انتظار می رفت 
دو  از گذشت  و پس  برسد  نتایج خوبی هم  به  ایران  که 
مسابقه،ایران از هم اکنون جای خود در مرحله حذفی را 
رزرو کرده است.این تیم گینه را سه بر یک شکست داد و با 
نتیجه خیره کننده 4 بر صفر از سد آلمان گذشت.کریستین 
ووک،سرمربی آلمان پس از آن مسابقه تیم فاتح رقیب را 
مورد تمجید قرار داد و  گفت:ایران بازی بسیار خوبی را انجام 

داد.این تیم از نظر روحی تیم بسیار خوبی است.

جام جهانی زیر ۲۰ سال کره جنوبی
به نظر می رسید تیم زیر 20 سال ایران پس از پیروزی 
یک بر صفر مقابل کاستاریکا در دیدار نخست به دنبال 
موفقیت در جام جهانی جوانان است.اما در نهایت با شکست 
مقابل پرتغال و زامبیا از جام کنار رفت. امید نورافکن،هافبک 
ایران بر این باور است که این مسابقات به تیم ایران کمک 
زیادی کرد تا برای حضور در نبردها در رده بزرگسالان آماده 
شود. وی در این باره گفت:سطح تجربی این مسابقات از همه 
جا بیشتر بود.بنابراین حضور در جام جهانی جوانان به ما 

کمک زیادی کرد.
فوتبال ساحلی/ باهاماس ۲۰۱۷

ایران با کسب عنوان آسیایی خود به رقابت های 2017 
باهاماس رسید و پس از آن با کسب عنوان سومی در جام 
جهانی فوتبال ساحلی تاریخ ساز شد تا بهترین عنوان یک 
تیم آسیایی به دست بیاید.ایرانی ها در جام جهانی مکزیک، 

سوئیس و ایتالیا را از پیش رو برداشتند.
تیم ملی فوتسال/کلمبیا ۲۰۱۶

یک تورنمنت دیگر،یک برنز دیگر و بهترین پایان برای 
ایران.تیم محمد ناظم الشریعه،به عنوان تیم قهرمان به جام 
جهانی رفت و یکی از موفق ترین قصه های تاریخ را رقم زد و 
به مقام سوم جام جهانی رسید.یکی از مهم ترین دستاوردهای 
ایران در جام جهانی حذف برزیل در دور اول مرحله حذفی 

بود.   

تمجید سایت فیفا از فوتبال ایران

آینده روشن درانتظار ایران ۵ ستاره

مدیر فنی پیشین استقلال گفت: مشکلات آبی پوشان از ابتدای فصل آنقدر زیاد بود که باعث شد نتوانیم نتایج قابل قبولی 
کسب کنیم.

بهتاش فریبا در خصوص وضعیت این روزهای استقلال گفت: برای آبی پوشان آرزوی موفقیت می کنم و امیدوارم سرمربی 
آلمانی استقلال بتواند حالا که سکان هدایت این تیم را بر عهده گرفته موفق باشد و استقلال را به جایگاه واقعی اش برساند.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا استقلال نتوانست در ابتدای فصل نتایج خوبی کسب کند، گفت: نمی خواهم زیاد وارد 
اتفاقات گذشته شوم اما فهرست وار باید بگویم که مصدومیت ها، مشکلات داوری، محرومیت بازیکنان امید و بدشانسی های 
پی در پی دست به دست هم داد تا نتوانیم نتایج خوبی کسب کنیم و صبر هواداران هم لبریز شده بود و آنها از شرایط موجود 
ناراحت بودند و انتظار چنین وضعیتی را برای استقلال نداشتند و همین مساله باعث شد تا کادر فنی استعفای خود را اعلام 
کند. بهتاش فریبا تاکید کرد: کادر فنی و در راس آنها خود من به عنوان مدیر فنی اشتباهات زیادی داشتیم اما فکر می کنم 
شرایط آنقدر سخت شده بود که نتوانستیم همانند فصل گذشته موفق عمل کنیم. شاید یکی از دلایل این عدم موفقیت توپ 
هایمان بود که وارد دروازه حریف نمی شد و امتیازات زیادی را از دست دادیم. مدیر فنی پیشین استقلال در ادامه افزود: 
من هر جا که باشم دلم با استقلال است و اگر کاری از دستم بربیاید برای موفقیت و سربلندی آبی پوشان انجام خواهم داد.
وی در پاسخ به این پرسش که اگر دوباره از شما خواسته شود به کادر فنی بازگردید قبول خواهید کرد یا خیر گفت: من 
در کادر فنی بودم اما با توجه به اتفاقاتی که افتاد هرگز بازنخواهم گشت ولی هر کاری که از دستم بربیاید برای موفقیت 

استقلال انجام خواهم داد.

بهتاش فریبا خاطرنشان کرد: اعتقاد دارم با شرایط موجود و اندک شناختی که شفر از استقلال دارد باید هدایت تیم را به 
درموت می سپردند زیرا او با بازیکنان کار کرده و شناخت خوبی دارد و می توانست در کنار شفر تیم را هدایت کند، اما حالا 

که شفر خود هدایت استقلال را بر عهده گرفته است باید به او کمک کنیم تا بتواند در این راه موفق باشد.
مدیر فنی پیشین استقلال در خصوص دربی هشتاد و پنجم گفت: با توجه به اینکه تمام مصدومان استقلال به آمادگی کامل 
رسیده اند اعتقاد دارم این تیم می تواند هم فولاد خوزستان را شکست داده و هم با ارائه یک بازی منطقی پیروز دربی شود.
وی در خصوص دیدار تیم ملی ایران برابر روسیه گفت: بازی فوق العاده خوبی بود، با اینکه مقابل روسیه به تساوی دست 
پیدا کردیم اما نتیجه برای ایران خوب بود، ما چند موقعیت را از دست دادیم و تنها توانستیم از یک موقعیت مان به گل دست 
پیدا کنیم اما روسیه از تعلل ما در زدن گل تساوی استفاده کرد و با توجه به اینکه بازیکنان ما به فکر آفساید بودند، مهاجمان 

روسیه از این غفلت استفاده کرده و گل تساوی را وارد دروازه کردند.
بهتاش فریبا در پاسخ به این سوال که چند بازی تدارکاتی نیاز است تا تیم ملی بتواند حضوری پرقدرت در جام جهانی داشته 
باشد گفت: تعداد مهم نیست باید با تیم هایی بازی کنیم که بتوانند محک خوبی برای فوتبال ما باشند و بازیکنان ما را آبدیده 
کرده و آماده جام جهانی کنند تا بتوانیم در روسیه بازی های آبرومندی برگزار کرده و نتایجی در خور نام فوتبال ایران کسب 
کنیم.  مدیرفنی پیشین استقلال در پایان ضمن تبریک به کادر فنی تیم ملی نوجوانان بابت پیروزی برابر تیم ملی آلمان 
گفت: به کادر فنی و بازیکنان تبریک می گویم و خوشحالم که چنین نتیجه شگفت انگیزی را رقم زدند و اعتقاد دارم اگر این 

جوانان حفظ شوند و به بیراهه نروند مطمئنا در سال های آتی حرف های زیادی از آنها خواهیم شنید.

بهتاش فریبا:

مشکلات استقلال از ابتدای فصل زیاد بود

بازیکن پیشین پرسپولیس گفت که این روزها از فوتبال فاصله گرفته است، چون 
دیگر برای او جذابیتی ندارد.

علی انصاریان درباره برتری 3 بر یک پرسپولیس مقابل استقلال خوزستان اظهار 
داشت: این پیروزی برای بازی برگشت مقابل الهلال عربستان کمک می کند، اما 
تیم با تیم فرق می کند. تیم خوزستانی در سایر بازی های خود نتیجه نگرفته بود، اما 
پرسپولیس چه در داخل و چه در آسیا نتایج خوبی کسب کرده است، البته به غیر 
از دیدار مقابل الهلال. با این حال پرسپولیس نباید برابر الهلال بی گدار به آب بزند، 

چون اگر یک گل دیگر دریافت کند، دیگر همه چیز سخت می شود.
وی افزود: در یک محیط کاری که همه فوتبالی بودند، بازی رفت الهلال - 
پرسپولیس را تماشا کردیم. در این جمع سینمایی چه استقلالی و چه پرسپولیسی 
حضور داشتند. در آن بازی الهلال تیم خیلی خوبی نشان داد و مطمئناً پرسپولیس 
نبود که  الهلال تیم ضعیفی  بازی برگشت هم کار سختی خواهد داشت.  در 
راحت بخواهیم در مورد آن حرف بزنیم. آن روز، روز پرسپولیس نبود و بد هم 
باخت. هر چند جبران شکست دور از انتظار نیست، همان طوری که بارسلونا برابر 
پاری سن ژرمن نتیجه رفت را جبران کرد. هر چند پرسپولیس نباید کار را به اینجا 

می رساند.
بازیکن پیشین پرسپولیس در خصوص ماجرای محرومیت مهدی طارمی به 
دلیل قراردادش با ریزه اسپور ترکیه گفت: شک نکنید ندانم کاری وکیل طارمی و 
خود بازیکن بوده است و نباید از این مسئله چشم پوشی کرد. قطعاً وکیل طارمی 
از جزئیات قرارداد باخبر بوده است و نباید اجازه می داد که با دو باشگاه هم زمان 

قرارداد امضا کند. باشگاه هم شاید این ماجرا را نمی دانسته است. متأسفانه پولی را 
که برای فسخ قرارداد طارمی داده شده بود، هم به باشگاه ترکیه ای نداده اند. یکی 
می گوید برای خرید ماشین هزینه کرده است و دیگری از موضوع دیگری صحبت 
می کند. پس یک جای کار ایراد دارد. از طرفی، پرسپولیس دو فصل نقل وانتقالات 
محروم شده است. همه سرنوشت تراکتورسازی را دیده اند. قطعاً پرسپولیس با این 
محرومیت به مشکل می خورد. در این شرایط دست و بال مربیان برای گرفتن 

بازیکن بسته می شود.
انصاریان در ادامه گفت وگوی با خود با تسنیم در خصوص اینکه چرا مدتی است 
از فوتبال فاصله گرفته است، تصریح کرد: درگیر یک سریال بودم که کارگردانش 
سیدجمال سیدحاتمی است و فرشاد احمدزاده هم در این سریال بازی کرده. از 
فوتبال فاصله گرفتم یا به نوعی قرار کردم و نمی خواهم دور و بر آن باشم. من با 
آدم هایی کار کرده ام که یک روز دوست داشتم با آنها سلام و علیک کنم. فوتبال 
الان برای من شوخی شده است، آن هم با این آدم هایی که در آن می بینم. آدم های 

این فوتبال برایم جذاب نیستند.
وی ادامه داد: یک روزی با آدم هایی مثل احمدرضا عابدزاده، خداداد عزیزی، کریم 
باقری، علی کریمی، علی دایی و ... فوتبال بازی می کردم، الان دیدن آدم های دیگر 
برایم جذابیتی ندارد. در فوتبال حاشیه ای نداشتم که به تیمم ضربه بزند. حاشیه را 

بلد بودم، اما حاشیه سازی نمی کردم.

 پرسپولیس نباید برابر الهلال بی گدار به آب بزند

انصاریان: از فوتبال فرار کردم، چون آدم هایش دیگر برایم جذاب نبودند
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تاثير شيمی درمانی بر باروری 
شیمی درمانی می تواند عوارض جانبی ناخواسته ای به همراه داشته باشد که به 
تخمدان های یک زن آسیب رسانده و کاهش یا توقف تولید استروژن و پروژسترون را 
 )CIOF( موجب شود. در پزشکی به این شرایط نارسایی تخمدان ناشی از شیمی درمانی
گفته می شود. اگر تولید هورمون کاهش یافته یا متوقف شود، زن ممکن است توقف 
قاعدگی را تجربه کرده یا نظم آنها به هم بریزد. افزون بر این، وی ممکن است نشانه های 
شبیه یائسگی مانند گرگرفتگی یا خشکی و خارش واژن را تجربه کند.  اگر یک زن در هر 
ماه دوره قاعدگی را تجربه نکند، تخمک گذاری یا آزاد کردن یک تخمک ماهانه را انجام 
نمی دهد. از این رو، وی امکان بارداری نداشته و در این دوران نابارور محسوب می شود.

خطر ناباروری 
بنابر نتایج مطالعه انجام شده توسط مرکز کنترل سرطان آمریکا، تقریبا دو سوم زنان 
پس از آغاز شیمی درمانی برای مقابله با سرطان پستان توقف قاعدگی را تجربه می کنند.
آیا باروری باز خواهد گشت؟  در برخی زنان، تولید هورمون تخمدان پس از پایان 
شیمی درمانی بار دیگر از سر گرفته می شود. در زنان دیگر، این اتفاق رخ نمی دهد 
و یائسگی در سنین جوان تر شکل می گیرد. به خاطر داشته باشید که آغاز دوره های 
قاعدگی به تنهایی دلیل بر آغاز تخمک گذاری نیست و همچنان ممکن است با دشواری 
یا ناتوانی در باردار شدن مواجه باشید. به گفته انجمن سرطان آمریکا، این که یک زن بار 
دیگر توانایی باروری را باز یابد به عوامل بسیاری بستگی دارد که از جمله مهم ترین آنها 

می توان به موارد زیر اشاره کرد:
نوع شیمی درمانی مورد استفاده

دوز شیمی درمانی
سن - زنان جوان تر از 40 سال نسبت به آنهایی که بیش از 40 سال سن دارند، در 

معرض خطر کمتری برای نارسایی تخمدان ناشی از شیمی درمانی قرار دارند.
داروهای مخدری که موجب ناباروری می شوند

نوع شیمی درمانی بر شانس یک زن برای تجربه ناباروری تاثیرگذار است. به عنوان 
مثال، بنابر گزارش انجمن سرطان آمریکا، سیکلوفسفامید )سیتوکسان(، سیس پلاتین 
)پلاتینول( و دوکسوروبیسین )آدریامایسین( احتمال بیشتری دارد به تخمدان ها آسیب 
وارد کنند. در مقابل، متوترکسات، 5-فلوروراسیل )FU-5(، و وینکریستین خطر کمتری 

برای تخریب تخمدان ها به همراه دارند.
چه باید کرد؟ 

با پزشک خود درباره خطر شخصی تجربه ناباروری پیش از انجام شیمی درمانی 
صحبت کنید. همچنین، اگر بارداری پس از شیمی درمانی را مد نظر قرار داده اید، از 
پزشک خود درباره این که چه زمانی چنین امکانی وجود دارد، پرسش کنید. به طور 
معمول، پزشکان انتظاری شش ماهه پس از شیمی درمانی پیش از تلاش برای بارداری را 
توصیه می کنند. این ممکن است زمان دشواری برای شما باشد - ابتلا به سرطان پستان 
در زمان بهار جوانی باروری یا پیش از یائسگی. نسبت به این مساله توجه داشته باشید و 
خود را به خوبی آماده کنید. قوی باشید و حمایت لازم و مورد نیاز خود را دریافت کنید.

رابطه استرس و خواب 
احتمالا از این موضوع آگاه هستید که استرس می تواند بر کیفیت خواب شما تاثیر 
منفی بگذارد، اما شاید به طور دقیق از چرایی و چگونگی این شرایط آگاه نباشید. اساسا، 
افت کیفیت خواب هنگام احساس استرس به واسطه افزایش تحریک فیزیولوژیکی و 
روانی به روشی که در شکل گیری خواب آرامش بخش و انرژی بخش اختلال ایجاد 

می کند، رخ می دهد.
 اگر پس از یک روز سخت کاری نمی توانید هنگام به خواب رفتن آرامش داشته باشید، 
انتظار تجربه خواب با کیفیت بالا و خوب را نیز نداشته باشید. احتمالا در به خواب رفتن، 
در خواب باقی ماندن، یا تجربه خواب راحت با مشکل مواجه می شوید. همچنین، مدت 
زمانی که در مرحله خواب عمیق سپری می کنید )مراحل 3 و 4( ممکن است کاهش 
یابد. اگر خواب خوبی نداشته باشید، احتمال این که طی روز بعد استرس بیشتری را 
تجربه کنید نیز افزایش می یابد. اما چگونه می توان متوجه استرس بیش از اندازه و مخل 
خوابی آرام و راحت شد؟ بدن و ذهن شما برخی نشانه ها و سرنخ ها را در اختیارتان قرار 

می دهند. در ادامه با سه مورد بیشتر آشنا می شویم.
نمی توانید ذهن مشغول خود را غیر فعال کنید 

در عوض، شما بارها و بارها استرس ها، نگرانی ها، و ناکامی های خود را از جهات و 
زوایای مختلف در نظر می گیرید. این شرایط تقریبا شبیه به یک چرخه تکرار شونده 
که نمی توانید آن را متوقف کنید، به نظر می رسد و در توانایی به خواب رفتن و تجربه 

خواب خوب اختلال ایجاد می کند.
عضلات شما به طور جدی دچار تنش می شوند 

اگر تنش و درد عضلانی را تجربه می کنید، یا با دردهای مرتبط با استرس مانند گردن 
و شانه درد یا سردرد مواجه هستید، این شرایط می تواند به خواب رفتن راحت و در 
خواب باقی ماندن را دشوار سازد. خواب ضعیف می تواند زمینه ساز تجربه سردردهای 

تنشی بیشتر و افزایش حساسیت به درد در روز بعد شود.
قلب شما سریع می تپد 

نرخ افزایش یافته ضربان قلب یکی از نشانه های شایع استرس است و با سطوح افزایش 
یافته هورمون کورتیزول )یک هورمون استرس(، تنش جسمانی بیشتر، و برانگیختگی 
خودبخود مرتبط است. این آثار به خواب رفتن و تجربه خواب راحت و خوب را دشوار 
می سازند و در مقابل زمینه ساز اختلالات خواب می شوند. خوشبختانه، اگر پیش از 
این که به خواب بروید زمانی را برای انجام تمرینات تن آرامی مانند یوگا یا تنفس عمیق 
اختصاص دهید، می توانید به بدن و ذهن خود در کاهش استرس کمک کنید. تن آرامی 
و کسب آرامش پیش از خواب را به یک روال تبدیل کنید. به عنوان مثال، استفاده از 
حمامی گرم یا نوشیدن یک فنجان چای بدون کافئین آرامش بخش می توانند کمک 

حال شما در به خواب رفتن راحت و تجربه خوابی با کیفیت بالا باشند.

پيوند خواب و پرخوری 
خواب به میزان کافی نه تنها می تواند موجب تجدید انرژی شما شده و تسریع روند 
بهبودی از بیماری کمک کند، بلکه در کنترل میزان غذا خوردن شما نیز نقش دارد. 
کمبود خواب با پرخوری - به ویژه با مصرف بیش از اندازه غذاهای کم ارزش - پیوند 
خورده است که می تواند به افزایش وزن منجر شود. این شرایط به ویژه برای دانش 
آموزان می تواند مشکل آفرین باشد. دو هورمون گرلین و لپتین که به تنظیم گرسنگی 
کمک می کنند، تحت تاثیر شرایط خواب قرار می گیرند. گرلین اشتها را تحریک می 
کند، در شرایطی که لپتین آن را کاهش می دهد. هنگامی که بدن با کمبود خواب 
مواجه است، سطح گرلین افزایش می یابد، در شرایطی که سطح لپتین افت می کند، 
و این شرایط افزایش گرسنگی را در پی دارد. عامل دیگری نیز در این زمینه نقش دارد. 
کمبود خواب فرآیندی را در بدن آغاز می کند که سطح یک چربی به نام اندوکانابینوئید 
را در خون افزایش می دهد. این شرایط به روشی مشابه با استفاده از ماری جوانا بر مغز 
تاثیر می گذارد، و غذا خوردن به ویژه هنگام شب لذت بخش تر می شود. اما این شرایط 
افزایش گرسنگی برای انواع خاصی از غذاها، مانند کلوچه، آبنبات، و چیپس را موجب می 
شود. در حقیقت، افرادی که به اندازه کافی نمی خوابند، در مقایسه با آنهایی که هشت 
ساعت خواب خوب را تجربه می کنند، طی روز بعد دو برابر چربی بیشتر و 300 کالری 
اضافی مصرف می کنند. کمبود خواب نه تنها در سیگنال های گرسنگی اختلال ایجاد 
می کند، بلکه هر چقدر وقت کمتری را در تختخواب سپری کنید، از زمان بیشتری در 
طول شبانه روز برای غذا خوردن برخوردار هستید و این شرایط خود مشکل آفرین است. 
پیشگیری از پرخوری - همچنین چاقی - با ایجاد یک روتین خواب سالم آغاز می شود. 
برای مدیریت وزن و میزان غذای مصرفی خود، به خواب رفتن در زمانی مشابه از روزهای 

هفته را هدف گذاری کنید و هفت تا نه ساعت بخوابید.

متخصص کلینیکال آنکولوژی مطرح کرد

 علائم سرطان پروستات
 متخصص کلینیکال آنکولوژی گفت: اصولا تمام افرادی که تا 5 سال از ابتلا به بیماری 
سرطان پروستات، بیماری شان تشخیص داده می شود می توانند به حیات خود ادامه 
دهند.  فرشید اربابی، متخصص کلینیکال آنکولوژی  در خصوص نکاتی که شانس بهبود 
افراد مبتلا به سرطان پروستات را افزایش می دهد اظهار داشت: بسیاری از تومورهای 
پروستات یا به آهستگی رشد کرده و یا اصلا رشد نمی کنند، در این صورت آنقدر زیان بار 
نیستند که نیازی به درمان داشته باشد. مردان زیادی با این نوع از تومورها سال ها بدون 
هیچ مشکلی به زندگی خود ادامه می دهند و مرگ آنها اغلب در اثر مسئله ای غیر از 
سرطان شان اتفاق می افتد. وی افزود: هنگامی که سرطان پخش شده  باشد )سرطان 
متاستاتیک(، درمان آن بسیار مشکل تر می شود. درصد پایینی از سرطان های پروستات 
می توانند به سرعت به نقاط دیگر بدن منتقل شوند. در این صورت، تنها 28 درصد 
مردان، 5 سال پس از تشخیص بیماری شان قادر به ادامه حیات هستند. اما خبر خوش 
این است که معمولا پزشکان اکثر سرطان های پروستات را در مراحل اولیه و پیش از 
گسترش آنها، متوقف می کنند. اربابی در خصوص روش های درمان سرطان پروستات 
توضیح داد: آزمایش خونی به نام »PSA« یکی از روش های درمانی است، که مربوط 
به پروتئینی است که در اغلب مردان مبتلا به سرطان پروستات بالاتر است. وی گفت: 
سطح »PSA« می تواند به دلایلی غیر از سرطان پروستات نیز بیشتر شود، بنابراین 
برخی از متخصصان می گویند مردانی که در معرض خطر بیشتر این بیماری قرار ندارند، 

نبایستی مورد این آزمایش قرار گیرند.

علمی و سلامت 
شنبه -بیست ودوم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4399

حدود 50 تا 80 درصد مردم در طول زندگی خود، کمردرد 
را تجربه خواهند کرد. ما بارها و بارها درباره اهمیت حفظ وزن 
سالم برای جلوگیری از این نوع دردها می شنویم. اما اگر وزن 
ایده آلی دارید و یک فرد فعال هستید اما هنوز دچار کمردرد 

می شوید، چه؟ 
اگرچه ممکن است کمردرد تا مدت ها شما را درگیر خود 
کرده و فعالیت هایتان را محدود کند، اما این درد، نشانه ای 
است از وجود اشکال درونی بدن که ناشی از اشتباهاتی است 

که در زندگی خود مرتکب آن شده اید!
عادات و فعالیت های روزانه خود را بررسی کنید و ببینید آیا 
هیچ کدام از این هشت اشتباه را مرتکب می شوید؟ اگر پاسخ 

مثبت است، پس راهی برای ترک آن ها پیدا کنید:
۱- دورکار هستید

کار کردن در خانه مزایای زیادی دارد، از جمله آن که شما 
دیگر ناچار به رفت و آمد نیستید، غذای سالم مصرف می 
کنید، هر زمان که احتیاج داشته باشید، استراحت می کنید، 
هرجا که بخواهید، نشسته یا خوابیده کارتان را انجام می دهید 

و ... . 
مشکلات این روش زمانی شروع می شود که کار در خانه 
به کار بر روی مبل و بدتر از آن بر روی تخت تبدیل شود. هر 
دو وضعیت بدنی باعث کاهش پشتیبانی گردن و کمر خواهد 
شد و می تواند به ستون فقرات آسیب زیادی وارد کند. با 
ایجاد چند تغییر ساده در موقعیت کاری خود، می توانید از 
مزایای کار انعطاف پذیر بدون قرار دادن خود در معرض خطر 
ابتلا به مشکلات کمر و گردن را لذت ببرید. بهتر است برای 
کار در منزل، از یک میز و صندلی استفاده کنید، هر زمان 
که بخواهید به خودتان استراحت داده، قدم بزنید و یا چیزی 

بنوشید.
۲- بیش از حد می نشینید

بسیاری از مردم می گویند نشستن، همان سیگار کشیدن 
مدرن است. مضر شمردن نشستن طولانی مدت تنها به دلیل 
قوز کردن مداوم در این دوره نیست. برای آن که هر ماهیچه 
بتواند به طور موثری عمل کند، نیاز به استراحت و انبساط 

دارد.  
نشستن بیش از حد، ما را در یک موقعیت رو به جلو قرار 
می دهد، و در نتیجه ستون فقرات  به سمت جلو حرکت می 
کنند. این جایی است که کمردرد شروع می شود.برای بی اثر 
کردن نشستن های مداوم، به پشت بر روی یک توپ ورزشی  
دراز بکشید، و دست هایتان را بکشید. همچنین می توانید هر 
روز، دو دقیقه در صبح و دو دقیقه در شب به طور پیوسته دراز 

کشیده و ستون فقرات را هم تراز کنید.
3- کیف تان خیلی سنگین است

آخرین بار کی کیف تان را تمیز و مرتب کردید؟ کیف شما، 
نباید بیش از 10 درصد از وزن شما، سنگین باشد. با این 
حال، هنوز زنان زیادی تمایل دارند کیف شان را پر از اشیای 
کوچکی کنند که ممکن است زمانی به آن ها نیاز پیدا کنند. 
وزن همه این اشیای کوچک روی هم رفته می تواند فشار 
زیادی را به بدن تان تحمیل کرده و در آخر موجب کمردرد 

شود.
کیف خود را با اقلام غیرضروری پر نکنید. آن را به طور 
مرتب، خالی کنید و مرتبا موقعیت آن را از شان ای به شانه 
دیگر یا به دست تان تغییر دهید. اگر ناچار هستید کیف 
سنگینی را حمل کنید، به جای کیف های دستی و ... از کوله 
پشتی استفاده نمایید. در این صورت فشار کمتری به کمر و 

ستون فقراتتان وارد خواهد آمد.
4- سخت ورزش می کنید

)HIIT( زیاد با شدت  تمرینات  نیستید در  شما مجبور 
شگفتی  تواند  می  سریع  روی  پیاده  یک  کنید.  شرکت 

بیافریند. اگر بخواهید HIIT را امتحان کنید، 10دقیقه زمان 
برای آن کافی است و به اندازه کافی به سوخت و ساز بدن 

کمک می کند. 
به  ابتلا  احتمال  ورزش،  افراد،  برخی  اعتقادات  بر خلاف 
کمردرد و آسیب های بعدی آن را افزایش نمی دهد بلکه 
ممکن است احتمال آن را کاهش دهد. مطالعات نشان داده اند 
که ورزش می تواند شدت درد را 10 تا 50 درصد کاهش دهد.

پیاده روی کنید و مطمئن شوید برای این کار کفش مناسبی 
را انتخاب نموده اید. همچنین سعی کنید تمرینات تقویت 

کننده کمر را به روال خود اضافه کنید.
5- دچار استرس بالا هستید

برخی پزشکان معتقدند استرس اولین عامل بروز کمردرد 
در بین بیماران است. مطالعات بی شماری تاثیر احساسات بر 
درد را بررسی کرده است، از جمله یک مطالعه در سال 2016 
نشان داد که  کاهش استرس مبتنی بر ذهنیت می تواند به 
طور موثری علائم کمردرد را کاهش دهد و بر بهبود لوب 
پیشانی مغز جهت آگاهی عاطفی اثرگذار باشد.سطح استرس 
روزانه خود را مورد ارزیابی قرار دهید و راه هایی برای رفع آن 

بیابید، از جمله یوگا.
۶- برنامه غذایی تان نادرست است

چگونه عملکرد دستگاه گوارش می تواند بر عملکرد کمرتان 
اثرگذار باشد؟ اسهال، یبوست و نفخ و گاز می تواند موجب 
باعث  یا سیستم گوارش  ناراحتی معده  نیز شود.  کمردرد 

التهاب و گاز می شود.
اغلب گاز باعث ایجاد فشار بر حفره شکمی، از جمله عضلات 
پشتی می شود که برابر با PSI 14 )پوند در هر اینچ مربع( 
است، که همانند فشاری است که در پی یک بازی مداوم 
ارزش،  با رژیم غذایی کم  فوتبال تجربه می شود.بیمارانی 
مانند آب نبات، پیتزا و نوشابه ها، که می تواند منجر به التهاب 

شود، دچار کمردرد نیز می شوند و همچنین بیماران مبتلا به 
کمردردی را  هم می بیند که از مواد غذایی سالم استفاده می 
کنند مانند: سالاد خام و مخلوط سبزیجات که باعث ایجاد گاز 
می شوند و در نتیجه به کمرشان فشار وارد می آید.یک رژیم 
غذایی متعادل می تواند مانع مشکلات گوارشی و کمردرد 
شود. غذاهای بسیار پردازش شده، کربوهیدرات های تصفیه 

شده، قند و الکل بعضی از مجرمان رایج التهاب هستند.
۷- از بالش نامناسب استفاده می کنید و یا اصلا بالش 

نمی گذارید
به منظور تسکین درد کمر،  اغلب نیاز دارید سر و گردن را 
در حالت راحت قرار دهید. موقعیت ایده آل بالش زمانی است 
که سرتان پایین تر از گردن تان قرار داشته باشد. افزایش 
ارتفاع بالش باعث افزایش فشار روی سر و گردن و گسترش 
)یا انحنای( ستون فقرات می شود که منجر به درد و خواب 
ضعیف خواهدشد.اگر به طور معمول به پشت خود می خوابید، 
بالش زیر زانوی خود قرار دهید تا انحنای طبیعی ستون فقرات 
حفظ شود. اگر به پهلو می خوابید، پاها را بالا به سمت قفسه 
سینه آورده و یک بالش بین دو زانو بگذارید. همچنین بهتر 
امکان دارد-  تا جایی که  به روی شکم-  از خوابیدن  است 
بپرهیزید، زیرا این موقعیت، سبب ایجاد قوس کمر و تحمیل 

فشار بر این ناحیه می گردد.
۸- سیگار می کشید

احتمال ابتلا به درد مزمن کمر درافراد سیگاری سه برابر 
نسبت به افراد غیر سیگاریاست. جالب است که سیگار کشیدن 
به این سادگی بر کمر تاثیر نمی گذارد، بلکه ابتدا بر مغز آنها 
بر روی  متوجه شدند سیگار  دانشمندان  تأثیر می گذارد. 
بخشی از مغز که پاسخ دهنده کمردرد است اثر گذاشته و 
مقاومت فرد را کم می کند.خبر خوب این است که محققان 
دریافتند ترک سیگار می تواند به جلوگیری از درد ختم شود.

8عادات
 کمردردآور

 

محققان آمریکایی با استفاده از پهپادها موفق به 
نمونه برداری از فواره  نهنگ ها شدند.

برای  نهنگ ها  تنفسی  بررسی وضعیت سلامت 

محققان یکی از کارهای حیاتی و صد البته دشوار 
محسوب می شود.

به  دستیابی  و  نمونه برداری  برای  این  از  پیش 
"میکروبیوم های تنفسی" نهنگ ها، محققان مجبور 
بودند در قایق های موتوری به دنبال نهنگ ها بروند 
که علاوه بر دشواری نمونه برداری می توانست بسیار 

خطرناک نیز باشد.
حال در راهبردی بهتر و کم خطرتر محققان از 
پهپادها به منظور انجام این نمونه برداری استفاده 

کردند.
"امی آپریل")Amy Apprill( محقق ارشد موسسه 
 Woods("اوشن گرافیک هول  "وودز  تحقیقاتی 
Hole Oceangraphic( در رابطه با این روش گفت: 
شواهدی از وجود بیماری های تنفسی در گونه های 
منقرض شده دیده می شود و تاکنون اطلاعات کمی 
در رابطه با "میکروبیوم های تنفسی" نهنگ های سالم 

در دسترس محققان بوده است.
وی افزود: به همین دلیل نمونه برداری از فواره های 

تنفسی این جانوران بسیار اهمیت دارد.
"سازمان  همکاری  با  موسسه  این  مسئولان 

با   )NOAA("آمریکا اقیانوسی  و  جوی  مطالعات 
استفاده از پهپاد موفق شدند از 17 نهنگ در اقیانوس 
نمونه برداری  کانادا  ونکوور  و  ماساچوست  اطلس، 

کنند.
این پهپادها به ابزار استریل نمونه برداری مجهز 
بودند که بر روی آنها قرار گرفته و دقیقا بر روی محل 
فوران آب در پشت نهنگ ها قرار می گرفتند تا کار 

نمونه برداری انجام شود.
محققان در آنالیزهای خود متوجه شدند که در 
دارد  وجود  اساسی  میکروبیوم  یک  نمونه ها  تمام 
که شامل 25 گروه باکتری است که در آب دریای 

محیط زندگی وال ها وجود ندارند.
به گفته محققان این موضوع نشان می دهد که 
میکروبیوم های تنفسی این جانوران هیچ ارتباطی به 

سن، جنس و محیط زندگی آنها ندارد.
ادامه تحقیقات خود قصد دارند به  محققان در 
شناسایی وال های بیمار پرداخته و نمونه های آها 
را با بقیه مقایسه کنند تا بتوانند نظارت بیشتری 
بر وضعیت سلامت این جانداران غول پیکر داشته 

باشند.

ردیابی مواد منفجره با انگشتر هوشمنداستفاده از پهپاد برای نمونه برداری از فواره نهنگ ها
محققان انگشتری ساخته اند که مواد منفجره شیمیایی را ردیابی می کند.

محققان دانشگاه سن دیه گو در کالیفرنیا انگشتر هوشمندی ساخته اند که می تواند 
تهدیدهای نامریی را به صاحب خود هشدار دهد. این انگشتر قابلیت ردیابی مواد منفجره یا 

محرک های عصبی به شکل بخار یا مایع را دارد.
آزمایش های متعدد نشان داده این دستگاه نسبت به مواد شیمیایی خطرناک حساس 

است. محققان معتقدند می توان از آن در محیط های امنیتی و دفاعی نیز استفاده کرد.
انگشتر مذکور حاوی یک حسگر الکترومکانیکی و صفحه مدار است. به این ترتیب می 
تواند مواد شیمیایی و تهدیدهای زیستی را شناسایی کند و اطلاعات را به تلفن هوشمند 

یا لپ تاپ انتقال دهد.
این انگشتر تحلیل های شیمیایی و زمان شناختی را انجام می دهد و  با استفاده از 
الکترودهایی که روی صفحه نمایشگر چاپ شده، مواد شیمیایی مختلف را به سرعت 

ردیابی می کند.

موتورلا تلفن همراه تاشوی خود را احيا می کند
شرکت موتورلا قصد دارد با همکاری یک شرکت انگلیسی تلفن همراهی مشابه یکی از 

موبایل های محبوب تاشوی خود را دوباره بسازد.
موتورلا  قصد دارد تلفن مشهور خود به نام RAZR را دوباره احیا کند. این موبایل تاشو 
نخستین بار در سال 2004 میلادی عرضه شد. در همین راستا موتورلا با شرکت انگلیسی 
Binatone همکاری می کند تا Binatone Blade را بسازد که در حقیقت نسخه مشابه 

RAZR است و قیمت آن فقط 66 دلار خواهد بود.
این دستگاه خیلی ساده است و شامل اپلیکیشن های معمول مانند زنگ هشدار و ماشین 
حساب است. اما اپلیکیشن شبکه های اجتماعی مانند فیسبوک یا اینستاگرام در آن وجود 
ندارد. جالب آنکه در این موبایل بازی های رایانه ای قدیمی مانند Snake و Tetrisهم وجود 
دارد. ویژگی های دیگر این موبایل عبارتند از یک پخش کننده موسیقی MP3، پشتیبانی از 
دو سیم کارت و دسترسی به اینترنت. به نظر می رسد این موبایل رقیبی برای نوکیا 3310 

به حساب می آید که با قیمت 54 دلار به بازار عرضه شده است.

جلوگيری از دوپينگ با کاشت ميکروتراشه در 
بدن ورزشکار

به اعتقاد مدیر ارشد اجرایی بنیاد المپیک با قراردادن یک تراشه در بدن ورزشکاران 
می توان از دوپینگ جلوگیری کرد.

 مایک میلر مدیر ارشد اجرایی بنیاد المپیک معتقد است برای جلوگیری از دوپینگ 
ورزشکاران باید در بدن آنها میکروتراشه قرار داد!

میلر ادعا می کند این تراشه های جنجالی را می توان برای شناسایی مواد ناشناخته انرژی 
زا و همینطور حفظ ورزشکاران از شر داروهای نیروزا استفاده کرد.

این درحالی است که برخی از کارشناسان معتقدند کاشت این تراشه در بدن ورزشکاران 
نگرانی های حفظ حریم خصوصی را افزایش می دهد زیرا احتمال ردیابی افراد با این تراشه 

ها افزایش می یابد.
میلر هنگام سخنرانی در انجمن وستمینستر برای مخالفان دوپینگ به این شیوه عجیب 

اشاره کرد.
به گفته او این فناوری تقریبا به مرحله آزمایش رسیده است. البته او اشاره کرد این 

سخنانش  عقاید شخصی هستند.

با این سيستم اشيای پشت دیوار را ببينيد
محققان دانشگاهی سیستمی برای ردیابی اشیا و افراد پشت دیوار یافته اند. این سیستم 

برای یافتن قربانیان آتش سوزی مفید است.
محققان دانشگاه MIT سیستمی به نام CornerCamers ساخته اند که با کمک دوربین 

موبایل گوشه های پنهان در محیط های مختلف را رصد می کند.
توانایی دیدن پشت موانع به آتش نشانان کمک می کند تا در محل حادثه قربانیان را 

بیابند یا به خودروهای خودران کمک می کند عابران پیاده را در نقاط کور ردیابی کنند.
این پروژه در آزمایشگاه علوم رایانه ای و هوش مصنوعی دانشگاه MIT شکل گرفته است.

 این سیستم تصویربرداری از نور منعکس شده برای ردیابی اشیا یا افراد در بخش های 
پنهان یک صحنه یا محیط استفاده می کند. همچنین سرعت و جهت حرکت این اشیا یا 

افراد را به طور واقعی ردیابی می کند.
 هرچند این سیستم را به طور مستقیم نمی توان از یک موبایل اجرا کرد اما می توان به 

کمک لپ تاپ  ویک متخصص نرم افزاری آن را به کار برد.

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید 
مواد رنگی و ضد آب برای پوشش دادن سطوح و 
مصنوعات پارچه ای شدن که از تخریب و خورندگی 
های محیطی و رطوبتی حرارتی جلوگیری می کند.

شرکت دانش بنیان فعال در زمینه تولید رنگ 
و رزین موفق به تولید رنگ ها و پوشش های ضد 
آب برای سطوح و مصنوعات پارچه ای شده است. 
این رنگ های ضد آب باعث استحکام و طول عمر، 
جلوگیری از تخریب و خورندگی های محیطی و 
رطوبتی حرارتی می شود. خاصیت ضد اسیدی و 
قلیایی و مقابله با اشعه U.v و پیشگیری از خورندگی 
این  مزایای  جمله  از  کلر  مخرب  های  یون  های 

محصول تولید شده به شمار می رود. از این رنگ ها 
می توان در تمام سطوح پارچه ای بهره برد. استفاده 
از رنگ ضد آب قابل استفاده روی سطوح مختلف  
در شرایط آب و هوایی و محیطی مختلف، شرایط 
رطوبتی قابل استفاده است. همچنین این رنگ ها 
باعث استحکام و پیوستگی سطح شده که همین 
ویژگی منجر به کاهش هزینه های تعمیر و نگهداری 
می شود.  محیط های صنعتی و عمومی، سطوح با 
مقاومت  مکانیکی بالا و ... می توانند از این محصول 
بهره برداری کنند. استفاده از این رنگ های ضد آب 
باعث می شود سطح تغییر رنگ و کیفیت نداده و در 

برابر اشعه یو.وی مقاومت از خود نشان دهد.

یک شرکت تولید کننده بازی های رایانه ای قصد دارد موبایلی برای طرفداران 
این بازی ها بسازد.

شرکت تولید بازی های رایانه ای Razer به ساخت رایانه، کیبورد و ماوس 
مشهور است اما مدتها است که شایعاتی درباره ساخت یک موبایل توسط این 
شرکت منتشر شده است. در همین راستا این شرکت یک ویدئوی تبلیغاتی برای 

تلفن هوشمند خود ساخته که در یکم نوامبر منتشر می شود.
 البته تاکنون هیچ مشخصاتی از این موبایل اعلام نشده اما باتوجه به ماهیت 

شرکت Razer کارشناسان معتقدند موبایل مذکور بازی محور خواهد بود.
به عبارت دیگر چنین موبایلی با تاکید روی نمایشگر، کیفیت، عملکرد و سیستم 

صوتی ارتقا یافته ساخته خواهد شد.  
پیش از این نیز مین لیانگ تان مدیر ارشد اجرایی Razer تایید کرده بود 
تا قبل از پایان 2017 از یک موبایل رونمایی می کند. کارشناسان تخمین 
می زنند  طرفداران پروپاقرص بازی های رایانه ای مشتریان اصلی این موبایل 

باشند.

بزرگترین کارخانه تولید باتری خودروهای الکتریکی جهان با هزینه 1.63 میلیارد دلار 
در لهستان احداث خواهد شد.

شرکت ال جی اعلام کرده است که تا سال آینده بزرگترین کارخانه تولید باتری 
خودروهای الکتریکی جهان را در اروپا خواهد ساخت.

با توجه به تسریع تولید خودروهای الکتریکی، نیاز شرکت های خودروساز به باتری های 
قدرتمند و پرظرفیت روز به روز افزایش می یابد.  شرکت های خودروسازی زیادی در 
اروپا مجبور هستند که واردات باتری خودروی خود را از آسیا انجام دهند و در همین 
راستا شرکت "ال  جی" تصمیم گرفته که تا سال آینده اولین کارخانه تولید باتری برای 
خودروهای الکتریکی را در لهستان راه اندازی کند تا بتواند به نیاز روزافزون اروپا در زمینه 
باتری به شکل بهتری پاسخ دهد. "چانگ بوم کانگ")Chang-Boem Kang( معاون 
اول شرکت ال  جی در رابطه با انتخاب لهستان برای احداث کارخانه گفت: لهستان 

از لحاظ جغرافیایی بهترین مکان برای پاسخگویی به نیازهای شرکت های متعدد 
اروپایی و جهانی است. این تشکیلات حدود 1.63 میلیارد دلار قیمت داشته و در شهر 
"وروکلاو")Wroclaw( در نزدیکی مرز آلمان که دارای شرکت های خودروسازی بزرگی 

همچون "بنز"، "بی .ام .و" و "فولکس واگن" است ساخته خواهد شد.
این کارخانه دارای یک مرکز تحقیق و توسعه خواهد بود و با استخدام 2500 نفر 

سالانه 100 هزار باتری مخصوص خودروهای الکتریکی تولید خواهد نمود.
کشورهای اروپایی نیز اقبال بسیار بالایی به گسترش خودروهای الکتریکی دارند و در 
همین راستا فرانسه اعلام کرده است که از سال 2030 خودروهای بنزین سوز در این 

کشور اجازه فروش نخواهند داشت.
انگلیس نیاز اعلام کرده است که از سال 2040 از فروش خودروهایی که با سوخت 

فسیلی کار می کنند جلوگیری خواهد کرد.

توليد مواد رنگی و ضد آب برای پوشش دادن سطوح

موبایلی برای طرفداران بازی رایانه ای در راه بازار

احداث بزرگترین کارخانه باتری خودروهای الکتریکی در لهستان
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آیت الله سبحانی دردیدار نماینده ولی فقیه و سرپرست حجاج ایرانی:

ایران ارتباط حسنه خود با کشورهای اسلامی 
را حفظ کند

یکی از مراجع تقلید بر ارتباط حسنه جمهوری اسلامی با کشورهای اسلامی و حفظ این 
ارتباط تأکید کرد. 

آیت الله جعفر سبحانی عصر پنج شنبه در دیدار حجت الاسلام قاضی عسکر، نماینده ولی 
فقیه و سرپرست حجاج ایرانی، با بیان این که تلاش های مسئولان حج نتیجه داد و حج 
برگزار شده، گفت: متأسفانه بعضی به دنبال تعطیلی حج بودند و اگر این اتفاق می افتاد، دیگر 
شاهد برگزاری حج نبودیم و یا با سختی بیشتر روبرو می شد. وی با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی لازم است روابط خود با کشورهای اسلامی را حفظ کند، افزود: یکی از این کشورها 
مصر است، چون مصر کشوری است که مراکز علمی مهمی در آن واقع شده و از جمله 
حضور دانشگاه الأزهر است و در این روابط ها نباید به هیاهوها توجه کرد. این استاد برجسته 
حوزه بیان داشت: کشور دوم عربستان و دو شهر مهم مکه و مدینه است. هزاران مهمان در 
این دو شهر داریم و باید تا جایی که ممکن است، روابط را حسنه کنیم و نباید کاری کردکه 
روابط تیره شود. وی با بیان این که رابطه میزبان با میهمان لازم است حفظ شود تا شاهد 
برگزاری عمره شویم، افزودند: حضرت علی)ع( فرمودند »نباید حج تعطیل شود« و حتی 
معصومین)ع( همه تلاش شان بر این بوده با پای پیاده به حج بروند و این اهمیت حج است.

رئیس سازمان حج و زیارت :

حجاج ایرانی از حج امسال رضایت داشتند
رئیس سازمان حج و زیارت با تاکید بر اینکه حجاج امسال با توجه به حادثه تلخ سال 94 
نگرانی های بسیاری داشتند، گفت: در طول سفر خدمات ویژه ای به حجاج ارائه کردیم و با 
مشکل خاصی مواجه نبودیم به همین علت عمده حجاج از خدمات امسال رضایت داشتند.

حمید محمدی ظهرروز پنجشنبه در دیدار با جمعی از مسؤولان ارشد حج و زیارت با 
آیت الله حسین نوری همدانی که در دفتر این مرجع تقلید انجام شد، با بیان اینکه امسال 
حج متفاوتی را تجربه کرده ایم، اظهار کرد: با توجه به فضا و شرایط کشور برنامه ریزی های 
بسیاری انجام داده ایم تا با مشکل خاصی روبه رو نباشیم. وی اضافه کرد: با توجه به اینکه 
زمان کوتاهی را در اختیار داشتیم تا بتوانیم هماهنگی های لازم برای اعزام حجاج ایرانی را 
انجام دهیم، دست اندرکاران به صورت شبانه روزی در حال تلاش بوده اند؛ زمانی که برای 
اعزام حجاج برنامه ریزی می کردیم هتل ها و آشپزخانه های مختلف عربستان را دیگر کشورها 
در اختیار گرفته بودند اما به لطف خداوند متعال توانستیم بهترین مکان را برای حجاج 
هماهنگ کنیم. رئیس سازمان حج و زیارت با تاکید بر اینکه حجاج امسال با توجه به حادثه 
تلخ سال 94 نگرانی های بسیاری داشتند، تصریح کرد: در طول سفر خدمات ویژه ای به 
حجاج ارائه کردیم و با مشکل خاصی مواجه نبودیم به همین علت عمده حجاج از خدمات 

امسال رضایت داشتند.

پيکرهای مطهر هشت شهيد گمنام دفاع مقدس 
در قم تشييع شد 

پیکرهای مطهر هشت شهید گمنام دفاع مقدس، روز پنجشنبه با حضور قشرهای مختلف 
مردم شهید پرور قم از حرم حضرت معصومه)س( تا مدرسه علمیه معصومیه این شهر 
تشییع شد.  به گزارش ایرنا، پیکرهای پاک این شهدا به تازگی در مناطق عملیاتی شرق 
دجله، زبیدات، شرهانی و خیبر، تفحص شده بود و در طول مسیر تشییع، مداحان اهل 
بیت)ع( ندای »لبیک یا حسین، لبیک یا زینب)س( و لبیک یا مهدی)عج(« را سرداده و 
مردم هم نوا با آنان خانواده های شهدا را همراهی کردند.  پیکرهای مطهر این شهیدان پس 
از طواف گرداگرد مضجع شریف و نورانی حضرت معصومه)س( با اقامه نماز میت توسط 
آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید در حرم حضرت معصومه )ع( به سمت خیابان شهدا 
و مدرسه علمیه معصومیه تشییع شد. از مجموع این هشت شهید گمنام، سه تن در مدرسه 
علمیه معصومیه با حضور قشرهای مختلف مردم به خاک سپرده شد ضمن این که پیکر 
2 تن از این شهدا در شهر سلفچگان، 2 تن در دانشگاه پیام نور و پیکر یک  شهید نیز در 
آمادگاه شهید فرا شاهی قم به خاک سپرده خواهد شد.پیکر سه شهید گمنام تدفین شده 
در مدرسه علمیه معصومیه مربوط به 2 شهید 23 ساله و یک شهید 17 ساله بوده که در 
مناطق عملیاتی شرق دجله، شرهانی و خیبر تفحض شده بودند.پیکرهای مطهر این هشت 
شهید از جمع 119 شهید تازه تفحص شده دوران دوران دفاع مقدس است که در 2 ماه 
گذشته توسط نیروهای کمیته جستجوی مفقودین ستاد کل نیروهای مسلح تفحص و 10 
مهرماه امسال به میهن اسلامی بازگردادنده شد. این شهدا مربوط به عملیات های رمضان، 

کربلای 4 و تک دشمن در سال 1367 هستند.

با صدور بیانیه ای صورت گرفت

قدردانی سپاه استان قم از حضور مردم  مراسم 
در تشييع شهدای گمنام  

 سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( با صدور بیانیه ای از حضور حماسی مردم ولایت مدار قم در 
مراسم استقبال، تشییع و تدفین شهدای گمنام قدردانی و تشکر نمود. 

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، در پی برگزاری مراسم باشکوه تشییع و 
خاکسپاری پیکر پاک 8 شهید گمنام دفاع مقدس با حضور خیل عظیم هزاران عزادار 
حسینی در شهر مقدس قم، سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( از وداع عاشورایی آحاد مردم فهیم 

و غیرتمند شهر کریمه اهل بیت)س( با این عزیزان قدردانی کرد.
متن کامل این بیانیه بدین شرح است:

درود و سلام به شهدای هشت سال دفاع مقدس و 8 شهید بزرگواری که امروز فضای 
شهر و دیارمان را با حضور خود عطرآگین نمودند، و حال و هوای معنویت و همدلی را در 
دیارمان زنده کردند . امروز برگ زرین دیگری در تاریخ پر ارزش عش آل محمد ورق خورد 
و ماندگار شد. مردم غیرتمند  استان قم بار دیگر حماسه ای بزرگ خلق کردند. زنان و 
مردان  قمی دوشادوش یکدیگر آلاله های خونین بال را به دوش کشیدند. همه آمده بودند، 
از پیر و جوان، مرد و زن، کودک و نوجوان و از همه قشرها تا فرزندان قهرمان خود، این 
حافظان امنیت و اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی را باشکوه تمام بدرقه نمایند. آفرین 
بر همت و عزم والایتان که در همه لحظات حساس با حضور گسترده و مؤثر پشتیبانی 
خود را از نظام جمهوری اسلامی و رهبری گرانقدر انقلاب اسلامی و مجاهدان راه حق و 
حقیقت اعلام می نمایید. شرکت آحاد مردم و مسئولین ازجمله جوانان پرشور و غیرتمند در 
آیین تشییع و خاکسپاری پیکر پاک شهیدان عزیز و همیشه جاوید و حضور انبوه، متراکم 
و شگفت آور همگان در این رخداد عاشورایی، به ویژه یادآور این حقیقت است که پس از 
الطاف و امدادهای الهی و عنایات اهل بیت عصمت و طهارت )ع( و هدایت های رهبر حکیم 
و فرزانه  انقلاب اسلامی )مدظله العالی( این سرمایه ی عظیم ملت ایران است که همواره 
حامی و پشتیبان اصلی انقلاب اسلامی است. سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( به نمایندگی از 
همه ایثارگران و رزمندگان استان از تمامی مردم ولایتمدار و غیور هم استانی و تمام کسانی 
که در مراسم تشییع این گلگلون کفنان خونین بال شرکت کردند تقدیر و تشکر نموده و 
به ملت شریف ایران و خانواده معزز این شهدا اطمینان می دهد که ادامه دهنده راه نورانی 
شهیدان باشد. در پایان از درگاه خداوند متعال می خواهیم تا توفیق شهادت در راه خودش 

را نصیب ما فرماید.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم :

موکب علی بن جعفر)ع( استان قم در مرز 
مهران برپا می شود

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: موکب حضرت علی بن جعفر)ع( از سوی 
اوقاف قم و به مدت 13 روز در نزدیکی مرز مهران برپا خواهد شد.

حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم با اشاره به برپایی موکب اربعین 
حسینی اوقاف قم در نزدیک مرز مهران اظهار کرد: این موکب همانند سال گذشته به نام 
مقدس حضرت علی بن جعفر)ع( متبرک خواهد بود. وی افزود: موکب علی بن جعفر)ع( 
اوقاف استان قم به نمایندگی از سازمان اوقاف و امور خیریه، از 8 تا 21 آبان ماه به مدت 
13 روز حوالی یک کیلومتری مرز مهران برپا می شود. مدیرکل اوقاف استان قم با بیان 
اینکه تمام افرادی که در این موکب مشغول فعالیت می شوند از قم اعزام خواهند شد گفت: 
40 نفر مبلغ روحانی ملبس به لباس سربازی امام صادق)ع( تمام امور پذیرایی، فرهنگی و 
خدمات به زائران را انجام می دهند البته از بین کارکنان اوقاف، خدام بقاع متبرکه و سایر افراد 
مشتاق هم در ارائه خدمات استفاده می شود. وی ادامه داد: اقامه سه وعده نماز جماعت که 
گاه در بعضی وعده ها و به خاطر مراجعه بی شمار زائران، تعداد آن به 10 مورد هم می رسد، 
سخنرانی مذهبی و مراسم سوگواری در نوبت های ظهر و مغرب، تهیه صبحانه، وعده ناهار 
گرم و شام ساده برای زائران پیاده اباعبدالله الحسین)ع(، پذیرایی 24 ساعته و شبانه روزی از 
تمام مراجعه کنندگان و دیگر خدمات فرهنگی و رفاهی، از جمله فعالیت های موکب حضرت 

علی بن جعفر)ع( در طول 13 روز برپایی هستند.

استاد حوزه علمیه قم با تأکید بر اینکه در ارائه خدمات 
نباید مسائل سیاسی دخیل شود گفت: خدمات شهری نباید 

مورد تأثیر برخی گرایش ها و سلایق قرار بگیرد. 
و  شهردار  دیدار  در  یزدی  مصباح  محمدتقی  آیت الله 
مدیران شهر قم، با بیان اینکه دکتر سقائیان نژاد در این 
مدت در قم خدمات ذی قیمتی ارائه کرده  است، اظهار کرد: 
شهرداری ها در تمام دنیا یکی از نهادهایی هستند که مورد 
توقع بی حد و حصر مردم و البته مبتلا به کمبود امکانات 

هستند.
وی با تأکید بر اینکه در بسیاری از کشورها شهرداری ها 
از نظر امکانات و اختیارات وضعیت بهتری را دارا هستند 
خاطرنشان کرد: در برخی کشورها بدلیل مدیریت یکپارچه 
شهری وظایف بسیار سنگین تری را بر عهده دارند اما در 
کشور ما با سوابقی که وجود دارد همیشه مشکلات وجود 
داشته است خصوصا مشکلاتی که در اوقات خاصی به وجود 

می آید که توقعات افزایش یافته و امکانات کاهش می یابد.
رئیس مرکز آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( با اشاره 
این  در  کرد:  تصریح  تحمیلی  دوران جنگ  به مشکلات 
دوران کشور درگیر جنگ بود اما با این حال مردم انتظاراتی 
داشتند ولی صبر کردند و هیچ گاه بابت کمبودها دچار 

بحران در کشور نشده ایم.
وی با اشاره به برخی مشکلات رکود، گرانی و... بیان کرد: 
در شرایط فعلی به واسطه تورم، بیکاری و... دوران سختی 
به مردم می گذرد و علی رغم تلاش های دولت، امکانات در 

حدی نیست که پاسخگوی تمام نیازهای مردم باشد.
آیت الله مصباح یزدی با توصیه به صبر برای حل شدن 
مشکلات فعلی کشور خاطرنشان کرد: البته مردم نیازی به 
توصیه ندارند و همواره خودشان در راستای رفع مشکلات 

تلاش می کنند.
و...  امکانات  بودجه،  به  موارد  برخی  اینکه  بیان  با  وی 
ارتباطی نداشته و به نگاه و فکر برمی گردد گفت: در این 
موارد هرکسی که در زمینه ای تجربه ای داشته باشد می 
تواند فکری تغذیه کرده و در راستای رفع مسائل راهکار 

ارائه کند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اقدامات 
به  مادی،  مسائل  از  جدا  باید  کرد:  اظهار  قم  شهرداری 
دنبال تقویت مسائل دینی و معنوی در بین شهروندان و 
نیروهای شهرداری بود؛ هرجا هر شخصی مأموریت شناس 
باشد، خداشناس باشد و به دنبال احقاق حق مردم و حفظ 

بیت المال باشد مشکلات ما حل خواهد شد.
تلاش برای دین دار شدن تمام افراد جامعه

وی اضافه کرد: اگر مسئولان درجه اول هر نهادی به دنبال 
رشد شخصیت اخلاقی افراد باشند و بخشی از زمان را به 
برنامه های اخلاقی اختصاص دهند بسیاری از معضلات 

کاهش خواهد یافت.
آیت الله مصباح یزدی تلاش در راستای دین دار شدن 
تمام افراد جامعه را امری ضروری خواند و اذعان کرد: در 
فضاهای عمومی شهر اعم از بوستان ها نیز فضاهایی به این 
امر اختصاص پیدا کند و به روش های مختلف مبانی و 

ارزش های دینی به مردم ارائه شود.
وی با بیان اینکه باید به دنبال بهره وری بیشتر با تکیه بر 
ارزش های اخلاقی و دینی بود گفت: همه افراد باید باور کنند 
بابت لحظه لحظه کاری خود روزی جوابگو خواهند بود و 
باید به وظیفه خود به درستی عمل کنند، که در این صورت 

بسیاری از هزینه ها در شهرها کاهش خواهد یافت.
رئیس مرکز آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( با تأکید 
بر اینکه خدماتی که به مردم ارائه می شود اختصاص به گروه 
یا حزب خاصی ندارد گفت: بیت المال برای تمام مردم است 
و اختصاص به هیچ فرد، گروه و حزبی ندارد، حتی این اموال 

باید برای چه مسلمان چه ادیان دیگر و در یک کلام تمام 
مردم هزینه شود.

ایرانی هستیم  و  ما مسلمانیم  اینکه همه  بیان  با  وی 
خاطرنشان کرد: اختلاف سلایق سیاسی نباید منجر به این 
شود که نوع نگاه تغییر کند و هزینه ها به شکل دیگری 

اختصاص یابد.
آیت الله مصباح یزدی بیان کرد: مردم زمانی که ببیند 
اعتماد  می شود  رعایت  عدالت  و  است  درست  کار  روش 

بیشتری خواهند داشت.
شهر قم برنامه و نقشه راه نداشت

شهردار قم نیز در این دیدار با بیان اینکه در ورود به 
مجموعه مدیریت شهری قم با مشکلات رو به رو بودیم اظهار 
از مشکلات اصلی شهرداری بحث بدهی های  کرد: یکی 
انباشته شده بود که بالغ بر هزار و 600 میلیارد بدهی به 
بانک ها ثبت شده بود و با بدهی پیمانکاران به حدود 2 هزار 

میلیارد تومان می رسید.
مرتضی سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه بدهی های شهرداری 
یکی از بزرگترین دغدغه های مدیران شهری بود خاطرنشان 
کرد: با حمایت همه افراد تاثیرگذار، علما و مراجع تقلید 
و نمایندگان مجلس بیش از هزار و 100 میلیارد از این 

بدهی ها مستهلک شده است.
وی با اشاره به برنامه ریزی مدیران شهر برای تسویه 
باقی بدهی های شهرداری در سال جاری تصریح کرد: 
کلمه  وحدت  با  که  داشت  دولت  از  طلبی  شهرداری 
تمام مسئولان استان به سمتی رفت که بتوانیم 700 
میلیارد از آنها را به صورت اوراق خزانه از دولت بگیریم 
که ذخیره ای برای حرکت های شهرداری در امسال و 

سال آینده است.
شهردار قم با تأکید بر اینکه شهر قم برنامه و نقشه راه 
نداشت افزود: قم 1400 با کمک حوزه و دانشگاه و برخی 
افراد موثر در شهر قم تدوین شد و امسال بودجه را بر طبق 
این برنامه اجرایی کردیم. وی اذعان کرد: از این پس هر 
حرکتی در شهرداری در چارچوب برنامه پنج ساله پیش 
خواهد رفت. سقائیان نژاد به وضعیت پروژه های نیمه تمام 
شهرداری اشاره کرد و گفت: 14 پروژه نیمه تمام کلان 
در شهر قم داشتیم که با برنامه ریزی اکثر این پروژه ها به 

سرانجام رسیده و در اختیار مردم قرار گرفت.
شهردار قم بیان کرد: برخی پروژه هایی که هنوز به آنها 
وارد نشده ایم به خاطر مشکلاتی در محل های مورد نظر 
بوده که پروژه عماریاسر و شهید کاظمی از آن جمله است.

مشکلات قراردادی خط A متروی قم مرتفع شده است
وی با بیان اینکه مشکلات قراردادی خط اول مترو قم حل 
شده است افزود: امیدواریم بتوانیم در سال 97 فاز اول خط 
A مترو را به بهره برداری برسانیم و پیگیر تکمیل عملیات 

فاینانس و خرید واگن ها برای مترو هستیم.
اجرای  دلیل  به  نیز  مترو  سقائیان نژاد گفت: خط دوم 
منوریل حذف شده بود که آن را برگرداندیم و این پروژه 
نیز 22 کیلومتر است که 15 کیلومتر مورد موافقت قرار 

گرفته است.
وی افزود: ما منتظر اورهال شدن تی بی ام هستیم تا 
بتوانیم شرایط آغاز عملیات عمرانی را فراهم کرده و شرایط 

بهتر حمل و نقلی ایجاد کنیم.
شهردار قم با تأکید بر اینکه پروژه های عمرانی شهرداری 
به صورت یکساله اجرا خواهد شد تصریح کرد: باقی ماندن 
پروژه ها بار منفی برای شهرداری ایجاد می کند و سرعت 

بخشیدن به پروژه ها اعتماد عمومی را افزایش می دهد.
تبدیل ۲ بوستان  شهر قم به کمپ زائر

وی به تسهیل امور زائرین در شهر قم اشاره کرد و افزود: 
دو مورد از بوستان های شهر به کمپ زائر تبدیل شده است؛ 
در گذشته زائران برای نصب چادر مشکلات فراوان داشتند 
و امروز در بوستان غدیر و فدک فضاسازی شده تا اسکان 
راحت تری در فضاهای شهری قم داشته باشند؛ البته قصد 
داریم فضاهای جدید دیگر اضافه شود تا مردم با مشکلی 

مواجه نباشند.
شهردار قم به ایمن سازی پارک ها اشاره کرد و گفت: چند 
مشکل در پارک ها داشتیم که موجب از دست رفتن چند 
نفر شده بود و امروز با پروژه ای که تعریف کردیم بیش از 
90 درصد پارک ها ایمن شده و تجهیزات استاندارد نصب 

شده است.
وی بیان کرد: همچنین نمازخانه و امکانات مورد لازم نیز 

برای بوستان ها اجرایی کرده ایم.
در  تفریحی  فرهنگی،  پروژه های  اجرای  از  سقائیان نژاد 
مناطق شهر خبر داد و گفت: به دنبال این هستیم که 

امکانات به صورت متعادل در مناطق شهر توزیع شود.
فرهنگی  فضای جدید  از 10  یبش  اینکه  بیان  با  وی 
ورزشی و تفریحی در شهر اجرا خواهد شد افزود: با توجه به 
کمبودهایی که در شهر قم خصوصا در مناطق محروم وجود 
دارد اجرای این پروژه ها تأثیر بسزایی در پر کردن اوقات 

فراغت جوانان خواهد داشت.
شهردار قم با اشاره به لزوم افزایش فضاهای اختصاصی 

بانوان در شهر قم گفت: باغ های بانوان را ساماندهی خواهیم 
کرد و توسعه می دهیم.

وی از ایمن سازی پارک بازی کودکان و آبنماهای شهر 
خبر داد و افزود: 100 ست جدید بازی را به پارک های شهر 

اضافه کرده ایم.
آتش نشانی قم یکی از بهترین سازمان های سطح 

کشور است
سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه آتش نشانی قم یکی از 
بهترین سازمان های سطح کشور است افزود: ایستگاه های 
جدید اضافه شده و تجهیزات بسیار خوبی خریداری کرده ایم.
وی با اشاره به برنامه شهرداری برای اضافه کردن سالیانه 
سه مترمربع به سرانه فضای سبز قم گفت: طی دو سال 
گذشته این برنامه را به جدیت دنبال کرده ایم و امسال نیز 
در صدد این هستیم که برنامه درختکاری را توسعه داده و 
بخشی از مشکلات زیست محیطی شهر قم را کاهش دهیم.

شهردار قم با اشاره به اقدامات انجام شده در زمینه آسفالت 
معابر گفت: با توجه به مشکلاتی که در معابر شهر وجود دارد 
چند سال باید برنامه آسفالت معابر ادامه پیدا کند تا بتوانیم 

شاهد شرایط خوبی در شهر قم باشیم.
وی ادامه داد: در شهر قم در این قسمت از فقر شدیدی 
رنج می بریم، سال گذشته بیش از 250 هزار تن آسفالت 
توزیع شد و امسال برنامه داریم بیش از 300 هزار تن توزیع 

خواهد شد.
سقائیان نژاد تعامل شهرداری با ارگان های استان را مورد 
توجه قرار داد و تصریح کرد: با آستان حضرت معصومه)س(، 
مسجد مقدس جمکران، مدیران استان و ارگان های دیگر 
همکاری و مشارکت خوبی داریم و سعی داریم به سمتی 
برویم که بتوانیم پر قدرت تر از گذشته در شهر قم کار کنیم.
وی تصریح کرد: پروژه های بسیار خوبی را در شهر برای 
امسال پیش بینی کردیم و تلاش داریم به صورت شریانی 

پروژه ها را تعریف و پیگیری کنیم.
شهردار قم به بازگشایی پل سه سطحه مدافع حرم اشاره 
کرد و افزود: این پروژه شریان شهری به سمت پردیسان و 
از این سمت به طرف کمربندی امام علی )ع( را باز خواهد 
کرد که در طرف دیگر آن بلوار فردوسی کمربند غرب به 

شرق است.
وی با اشاره به اتصال عماریاسر به کمربندی امام علی)ع( و 
بلوار پیامبر اعظم تصریح کرد: این پروژه ها تنگه های ترافیکی 
شهر را کاهش خواهد داد و مسیرهای سهل الوصولی را 
برای دستیابی به مقاصد مد نظر شهروندان و زائرین فراهم 

می کند.
حمایت شهرداری از مساجد شهر

سقائیان نژاد به حمایت شهرداری از مساجد شهر اشاره 
کرد و گفت: در بودجه شهرداری منابعی را برای کمک به 
مساجد شهر پیش بینی کرده ایم که مربوط به رفع مشکلات 

ظاهری و هم زیرساختی مساجد است.
وی افزود: در مرحله اول 50 مسجد را در نظر گرفتیم و 

اعتبار کلی این بخش حدود 50 میلیارد ریال است.
شهردار قم اقدامات شهرداری در حوزه سرمایه گذاری را 
مورد توجه قرار داد و گفت: سالیانه بیش از 20 میلیون زائر 
وارد شهر قم می شوند و توافق کردیم چند هتل پنج ستاره 

در بلوار پیامبر اعظم)ص( احداث شود.
تومان  میلیارد  و 200  هزار  امسال 2  برای  گفت:  وی 
بودجه پیش بینی شده که بودجه سال قبل حدود هزار و 

300 میلیارد تومان بوده و 103 درصد محقق شده است.
سقائیان نژاد گفت: رکود اقتصادی کار را برای ما بسیار 
مشکل کرده و برخی تعهدات دولت محقق نشده و برخی 
موارد گذشته از جمله کمک ها برای توسعه حمل و نقل 

عمومی حذف شده است.

آیت الله مصباح یزدی در دیدار شهردار و مدیران شهر قم:

مسائل سیاسی نباید در ارائه خدمات شهری دخیل شود

عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: کسانی که فکر می کردند که انقلاب 
اسلامی ایران پیر و فرسوده می شود، بدانند؛ انقلاب اسلامی به فضل خدا باقی 

خواهد ماند و حوزه قم نیز مولد فکر انقلابی بوده و همچنان خواهد بود.
آیت الله اعرافی روز پنجشنبه در مراسم تشییع و تدفین شهدای گمنام در 

مدرسه معصومیه قم اظهارداشت: امروز حوزه قم و بزرگان و طلاب و فضلای 
انقلابی ما میزبان شهدای سرافزز هستند،من به نام قم پایگاه انقلاب اسلامی به نام 
حوزه رشید و بیدار قم و به نام مراجع و اساتید حوزه و شورای عالی با این جنازه 
های باقی مانده از دفاع مقدس پیمان می بندم که همه ما با حضور با شکوه در 
تشیع این شهدا آمده ایم تا با انقلاب اسلامی و رهبر و شهدا پیمان ببندیم و حضور 

امروز شما و طلاب و فضلا برای تجدید عهد با شهدای سرافزار است
نشانه های ماندگاری انقلاب اسلامی

به گزارش خبر حوزه،مدیر حوزه های علمیه بیان داشت: کسانی فکر می کردند 
که انقلاب پیر و فرسوده می شود، ولی امروز می بینم که جبهه مقاومت و امواج 
خروشان انقلاب اسلامی  در بیرون از مرزهای این کشور و شهدای مدافع حرم 
همه نشانه های ماندگاری انقلاب اسلامی است و انقلاب اسلامی به فضل خدا 
باقی خواهد ماند و حوزه قم مولد فکر انقلاب بوده و خواهد بود و این شور امروز 
ما و حضور چهره های پیشتاز در انقلاب مانند آیت الله یزدی همه نشان دهنده 

این  مسئله است. 
حوزه و روحانیت خادم ملت است

آیت الله اعرافی ادامه داد: تشییع شهدای گرانقدر، شهدایی که در آسمان ها و 
ملکوت اعلی نام آورتر از زمین هستند و تدفین آنها در مدرسه علمیه،معصومیه  
نشان از ماندگاری انقلاب و نشانی از امتزاج حوزه و روحانیت و انقلاب اسلامی 
است؛ حوزه و روحانیت خادم ملت است و همچون همیشه  در کنار مستمندان و 

محرومان عالم خواهد ماند، حوزه مانند گذشته آماده ایثار و فداکاری است.
مدیرحوزه های علمیه گفت: همه ما امروز با امام زمان)عج(، امام راحل ، شهدای 
گرانقدرمان و شهدایی که در محضرشان هستیم و همچنین  با رهبر عزیزمان 
پیمان می بندیم که  تا همیشه حوزه و روحانیت در خدمت اسلام خواهد بود 
و حوزه در کنار مردم و محرومان استقامت خواهد کرد و این تشییع با شکوه 
نشان داد که خون شهادت در حوزه در جریان خواهد بود، تصاویر شهدای حوزه 
و دانشگاه نشان دهنده این است که در کشور ما علم و دانش با اهداف بلند گره 

خورده است.
*حوزه هیچ گاه از آرمان های بلند انقلاب جدا نخواهد شد

آیت الله اعرافی گفت: حضور  پرشور مردم خون گرم  و ایثارگر قم، بزرگان حوزه 
و عموم طلاب در این مراسم نشان دهنده روح بیدار و آمادگی برای ایثار در راه 
خداست و به فضل الهی  این فرهنگ در حوزه خواهد بود و روز به روز این روح 

عمیق تر خواهد شد.
*پیام تدفین شهدا

وی افزود: این اجتماع و مراسم باشکوه تدفین شهدا پیام هایی دارد، اولین پیام 
آن به جبهه مقاومت و همپیمانان انقلاب اسلامی در سرتاسر عالم است که  ایران 
بیدار است، قم آماده است و انقلاب اسلامی در ایران فرسوده و پیر نشده است و 
با الهام از فرامین رهبری معظم و همراهی بزرگان حوزه به راه خودش ادامه می 
دهد و حزب الله لبنان و جریان های مقاومت اسلامی در همه جای عالم در مقابل 

دشمنان  بایستند که حوزه در کنار شماست.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه بیان داشت: پیام دوم این مراسم تشییع 
شهدا  به مسئولین نظام جمهوری اسلامی است که  در مقابل دشمن استوار 
بایستند و قاطع باشند؛  محکم در برابر دشمن بایستید، چرا که  حوزه ما در مسیر 

استمرار انقلاب اسلامی است.
دولتمردان آمریکا منفور عالم هستند

آیت الله اعرافی به  پیام  دیگر این مراسم اشاره کرد و گفت: پیام  بعدی به 
دشمنان انقلاب اسلامی است، این روزها رئیس جمهور آمریکا باید این را بداند که 
امام ما سال ها قبل  فریاد برآوردند  که رئیس جمهور آمریکا پیش ملت منفور است 
و امروز هم  دولتمردان آمریکایی در نزد ملت ما و ملت های مسلمان در همه جای 
عالم منفور هستند و همه نقشه های دشمنان اسلام و انقلاب  به برکت پیکرهای 

مطهر این شهدا نقش برآب خواهد شد.
تقدیر از مراجع و علما

مدیر حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: درپایان وظیفه می دانم از مراجع بزرگوار 
تقلید، طلاب پر شور و فضلا و اساتید انقلابی، مسئولان استانی، سپاه و بسیج 
سرافراز و همه نهاد های انقلابی  صمیمانه تشکر کنم،  حضور آیت الله العظمی 
نوری همدانی، آیت الله یزدی،  تولیت آستان مقدسه حضرت معصومه)س( و 

اساتید بزرگوار نشان دهنده همراهی حوزه با این جریان مبارک دارد.

هشدار مدیر حوزه های علمیه به بد خواهان:

انقلاب اسلامی پير و فرسوده نخواهد شد

حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر با تأکید بر این 
که رعایت شأن و منزلت ملت بزرگ ایران در موسم حج، 
از جمله مطالبات ما از مسؤولان حج عربستان بود، گفت: 
خدا را شاکریم که حج امسال با حفظ عزت و کرامت زائران 

ایرانی برگزار شد. 
عسکر،  قاضی  علی  سید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
نماینده ولی  فقیه در امور حج و زیارت عصر روز پنجشنبه 
در دیدار با آیت الله سبحانی، شرایط برگزاری مناسک حج 
جاری را مثبت ارزیابی کرد و گفت: با یاری خداوند متعال و 
حمایت های رهبر معظم انقلاب و مراجع تقلید، موفق شدیم 

در بخش های مختلف حج به اهداف موردنظر خود برسیم.
حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر با بیان این که 
عزت و کرامت زائران ایرانی در عربستان حفظ شد، اظهار 
داشت: هر چند مشکلاتی در برگزاری مراسم حج وجود 
داشت اما در کل برخورد ها بسیار مناسب بود و شاهد حفظ 

عزت و کرامت حجاج ایرانی بودیم.

وی با تأکید بر این که رعایت شأن و منزلت ملت بزرگ 
ایران در موسم حج، از جمله مطالبات ما از مسؤولان حج 
عربستان بود، ابراز داشت: خدا را شاکریم که مراسم حج 
در سال جاری همراه با حفظ عزت و کرامت زائران ایران 

برگزار شد.
نماینده ولی فقیه درامور حج و زیارت با اشاره به این که 
بازارگردی حجاج در بازا های عربستانی بسیار کاهش یافته 
بود، تصریح کرد: زائران ایرانی بییشتر اوقات خود را در مسجد 
الحرام بودند و زمان خود را با قرائت نماز شب و عبادت 

مدیریت می کردند.
وی خاطرنشان کرد: خوشبختانه درک و شعور حجاج 
ایرانی نسبت مسائل دینی بسیار افزایش یافته است و حتی 
در مواردی حجاج ایرانی خواستار حضور بیشتر روحانیت 

برای بازگو کردن اسرار و معارف حج شدند.
حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر با بیان این که 
ظرفیت هتل هایی که حجاج ایرانی در آن ساکن بودند، بسیار 

مساعد بود، عنوان کرد: هتل هایی در مکه و مدینه وجود 
داشت که ظرفیتی بالغ بر دو هزار و 500 نفر را در خود 

جای می دادند.
وی ادامه داد: مراسم های مختلفی از جمله دعای کمیل در 
هتل های مکه و مدینه برگزار می شد و در غالب اوقات پیش 
از برگزاری مراسم ها، دقایقی در حضور خطبای برجسته ای 
بودیم که شور و اشتقاق حجاج را برای عبادت افزایش می داد.
نماینده ولی فقیه درامور حج و زیارت اظهار داشت: در 
ارتباط مستقیمی که در عربستان با زائران ایرانی داشتیم، 
کاروان های مختلف از برخورد مناسب مسؤولان عربستانی 

ابراز رضایت می کردند.
وی با اشاره به برپایی خیمه های جدید در صحرای عرفات، 
ابراز داشت: از جمله امتیازات موسم حج برپایی خیمه های 
جدید با سقف هایی بلند و دارای کولر های گازی در عرفات 

بود که شرایط استراحت زائران را بهتر فراهم می کرد.
حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسکر با بیان این که 

کشور های  مسؤولان  با  خوبی  ارتباط  حج  دیپلماسی  در 
اسلامی داشته ایم، گفت: بعثه ترکیه، افغانستان، غنا، کنیا، 
عراق، جنبش جهاد فلسطین و میانمار از جمله  کشور هایی 
بودند که نشست هایی با مسؤولان سازمان حج و زیارت ایران 

داشته اند.
وی با ابراز امید واری از کیفیت برگزاری مراسم حج در 
سال های آینده، تصریح کرد: عناصر افراطی و تندرویی که 
در مسجدالحرام وجود داشتند و به عقاید شیعیان اهانت 
می کردند دیگر وجود نداشتند و دیگر در خطبه ها آن چه 

برخلاف عقاید شیعیان باشد، بیان نمی شد.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با تأکید بر این که تا 
تضمینی برای امنیت حجاج دریافت نکنیم، نمی توانیم ملت 
بزرگ ایران را به مراسم حج عمره اعزام کنیم، اظهار داشت: 
امیدواریم پس از این، در حوزه حج عمره نیز به توافقی پایدار 
با مسؤولان حج عربستان برسیم تا شرایط برای راه اندازی این 

مراسم فراهم شود.

نماینده ولی فقیه درامور حج و زیارت: 

حج امسال با حفظ عزت و کرامت زائران ایرانی برگزار شد 






